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KOJETÍN SE MŮŽE TĚŠIT NA 1. LIGU MUŽŮ!
Před osmi lety se mladší 
žáci SK Kojetín stali v No-
vém Jičíně mistry České 
republiky. Stejná genera-
ce letos vybojovala popr-
vé v historii kojetínského 
volejbalu 1. ligu. Co to 
pro klub znamená, jsme 
se zeptali předsedy SK 
Leoše Ptáčka.

Před dvanácti lety jsme krok 
po kroku začali skomírající 
volejbal znovu probouzet 
k životu. Sport s téměř še-
desátiletou tradicí v Kojetí-

ně se stal z Popelky krásnou princeznou, kterou nám závidí 
celé Česko. Dokázali jsme z hráčů a fanoušků společně 
vybudovat komunitu, odhaduji tří set lidí, kteří pro náš sport 
dýchají a vzájemně se podporují. Je to těžko popsatelný 
pocit, v průběhu několika uplynulých týdnů se toho tolik při-
hodilo, sezóna zdaleka ještě není u konce.

Dubnová kvalifikace o první ligu byla ale jejím předčas-
ným vrcholem…
Asi ano, ale rozhodně ne jediným. V průběhu stejného 
víkendu se ve východočeské Chocni B-družstvo mužů 

kvalifikovalo do druhé ligy. V květnu a červnu nás postupně 
čekají finálové turnaje o titul mistrů republiky ve všech pěti 
chlapeckých mládežnických kategoriích. Pouze dva kluby 
z celého Česka mají plné zastoupení – České Budějovice 
a Kojetín, všichni ostatní jen částečné.

Postup do druhé nejvyšší soutěže přinese jistě i zvýše-
né náklady na chod klubu, je to tak?
To ani ne. Drtivou většinu nákladů spolyká práce s mládeží. 
Hrajeme ve všech kategoriích turnajovým způsobem nej-
vyšší celorepublikové soutěže. Denně trénujeme a každý 
víkend vyrážíme od pátku do neděle k mistrovským utká-
ním. Příkladně finálové turnaje o titul budou letos hostit 
Kladno, České Budějovice, Karlovy Vary a Hradec Králové. 
To jsou podstatně dražší položky v rozpočtu klubu, než ná-
klady na mužstva dospělých.   
První liga je ale už profesionální soutěž nebo ne?
Ne, to není. V bohatých klubech z velkých měst hrají na-
nejvýš poloprofesionálové, v Kojetíně ani toto není reál-
né. Ve volejbalu je plně profesionální jen nejvyšší soutěž 
– extraliga, to je velký rozdíl oproti například fotbalu, kde hrá-
či mnohde bohužel natahují ruku už v krajských soutěžích. 
U nás to kluci budou hrát proto, že chtějí a váží si podmí-
nek, jaké jim SK Kojetín vytváří. Není v našich možnostech 
utáhnout profesionály a není to ani naše ambice.

pokračování na další straně

Sport s šedesátiletou tradicí v Kojetíně 
se stal z Popelky krásnou princeznou.

Dokázali jsme z hráčů a fanoušků společně 
vybudovat komunitu tří set lidí, kteří pro náš 
sport dýchají!
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Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA KOJETÍNA
Rada města Kojetína se na své 37. schůzi, konané dne 6. března 2024,
zabývala mimo jiné těmito záležitostmi a přijala následující usnesení:

- vzala na vědomí zprávu o hospodaření Města Kojetína 
za období 1–3/2024, 
- vzala na vědomí informaci o hospodaření zřízených pří-
spěvkových organizací za období 1–3/2024, 
- schválila rozpočtové opatření č. 8/2024, kterým se:
zvyšují příjmy o částku   9 044,58 tis. Kč
zvyšují výdaje o částku   9 089,10 tis. Kč
zvyšuje financování o částku             44,52 tis. Kč,
- schválila uzavření smlouvy o výpůjčce mezi Městem Ko-
jetín, jako půjčitelem, a společností TECHNIS Kojetín, spol. 
s r. o., jako vypůjčitelem, na movitý majetek pořízený za 
finanční podpory Ministerstva životního prostředí ČR z do-
tace „Prevence vzniku odpadu ve městě Kojetín“,
- schválila uzavření smlouvy o  výpůjčce mezi Městem 
Kojetín, jako půjčitelem, a Městským kulturním střediskem 
Kojetín, p. o., jako vypůjčitelem, na movitý majetek poříze-
ný za finanční podpory Ministerstva životního prostředí ČR, 
z dotace „Prevence vzniku odpadu ve městě Kojetín“, 
- schválila uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě o budoucí 
spolupráci ze dne 23. 5. 2023 mezi Zdravotnickou záchran-
nou službou Olomouckého kraje, příspěvkovou organizací, 
jako budoucím nájemcem, a Městem Kojetín, jako budou-
cím pronajímatelem, kterým dojde ke změně v čl. III. Práva 
o povinnosti smluvních stran, odst. 5., 
- schválila uzavření smlouvy o  výpůjčce mezi společností 
Mlýn Kojetín, spol. s r. o., jako půjčitelem, a Městem Ko-
jetín, jako vypůjčitelem, k dočasnému bezplatnému užívání 
části pozemku parc. č. 5778/1, vodní plocha, o výměře cca 
37 m2, v k. ú. Kojetín, na dobu určitou 10 let ode dne nabytí 
účinnosti této smlouvy, za účelem provedení stavby ,,Nauč-
ná stezka II a lávka přes Mlýnský náhon v Kojetíně“ a jejího 
následného provozování, 
- schválila uzavření smlouvy o  výpůjčce mezi Nadací Dr. 
Leopolda Prečana, arcibiskupa olomouckého, k podpo-
rování Arcibiskupského kněžského semináře v Olomou-

ci,  jako půjčitelem, a Městem Kojetín, jako vypůjčitelem, 
k dočasnému bezplatnému užívání části pozemku parc. 
č. 4432, ostatní plocha, o výměře cca 27 m2, části parc. 
č. 5691, ostatní plocha, o výměře cca 3 m2, části parc. 
č. 4436/2, ostatní plocha, o výměře cca 140 m2, a části parc. 
č. 4418/1, lesní pozemek, o výměře cca 20 m2, tj. celkem 
cca 190 m2,  v k. ú. Kojetín, na dobu určitou 10 let ode dne 
nabytí účinnosti této smlouvy, za účelem provedení stavby 
„Naučná stezka II a lávka přes Mlýnský náhon v Kojetíně“ 
a jejího následného provozování, 
- schválila uzavření smlouvy o bezúplatném převodu 
majetku, v souladu s ustanovením § 22 odst. 3 zákona 
č.219/2000 Sb., o majetku České republiky a jejím vystu-
pování v právních vztazích, mezi předávajícím Česká re-
publika – Hasičský záchranný sbor Olomouckého kraje, 
a přejímajícím Městem Kojetín,
- souhlasila s přijetím finančních darů v hodnotě 27.000 
Kč Domu dětí a mládeže Kojetín, p. o., na částečné pokrytí 
nákladů, spojených s pořádáním sportovní akce – běhu pro 
veřejnost „Hanácká kojetínská desítka“, 
- souhlasila s provedením aktualizace a doplnění věcné 
části povodňového plánu Města Kojetín ve smyslu § 71 
odst. 6 zákona č. 254/2001 Sb., o vodách, v části C.6 Čin-
nost městské povodňové komise při jednotlivých stupních 
povodňové aktivity tak, že při I. stupni povodňové aktivity 
bude po kontrole hlásné služby a dle pokynů předsedy po-
vodňové komise uzavřena zpětná klapka v ulici Přerovská, 
bude zahájena manipulace na uzavíratelném propustku 
v pravobřežní hrázi řeky Moravy u Kojetína „Grecht“ a bu-
dou vloženy vaky do kanalizace v ulici Přerovská a Závodí. 
Vše zajistí HZS Olomouckého kraje, hasičská stanice Ko-
jetín, zodpovídá velitel HS Kojetín, 
- schválila uzavření „Smlouvy o převzetí role editora údajů 
dopravní a technické infrastruktury ve vlastnictví obce pro 
účely vedení Digitální technické mapy Olomouckého kraje“ 

Jak vypadá v Kojetíně struktura financování sportov-
ních klubů? Město je dominantním podporovatelem?
Rozpočet města je rozhodně významnou složkou, bez níž 
by výkonnostní a vrcholový sport mohl fungovat jen stěží. 
Odhaduji, že příspěvek z městské kasy kryje tak 30–40% 
ročních nákladů jednotlivých klubů působících v Kojetíně. 
Zdrojem peněz je i stát, který prostřednictvím sportovních 
svazů a Národní sportovní agentury pomáhá rovněž vý-
znamně. Možnosti Olomouckého kraje jsou omezenější, 
také rozhodně ale ne zanedbatelné.

Soukromý sektor se zapojuje do financování nezisko-
vých organizací?
Spolky podporují částečně podnikatelé. Příjmy z vlastní čin-
nosti (pořádání kulturních akcí, pronájmy areálů apod.) jsou 
další položkou, podstatnou část chodu klubů financují čle-
nové sami. Konkrétně v SK Kojetín je to minimálně třetina 
celkových nákladů. Rodiče dětí jsou srozumění s tím, že na 

Drtivou většinu nákladů spolyká práce 
s mládeží. Hrajeme ve všech kategoriích 
nejvyšší celorepublikové soutěže. 

Podstatnou část chodu klubů financují čle-
nové sami. V SK Kojetín je to třetina celko-
vých nákladů.

této výkonnostní úrovni už není možné přispívat jen formál-
ně, ročně vynakládají tisíce i desítky tisíc korun.
Jaké další cíle si vedení klubu klade do dalších let?
Výkonnostní růst má své hranice a my jsme se jim velmi 
přiblížili. Pokud budeme schopni v Kojetíně dlouhodobě 
udržet 1. ligu mužů a 2. ligu žen, která je dalším z cílů pro 
následující sezónu, budeme rozhodně spokojení. V mláde-
ži jsme vrcholu dosáhli jednoznačně, i tady je cílem udržení 
stávající úrovně a zejména stavu, kdy budeme mít v děvča-
tech i chlapcích zastoupení ve všech věkových kategoriích. 
V chlapcích jsme navíc dokázali klub posunout na úroveň, 
kdy k nám ty nejtalentovanější děti vozí rodiče z širokého 
okolí. Volejbal se tak stal jednou z výkladních skříní Kojetí-
na a já jsem na celý tým trenérů i funkcionářů velmi hrdý. 
Množství práce, kterou odvádí nad rámec svého zaměst-
nání je obrovské.

Děkujeme za rozhovor a přejeme do dalších sezón hod-
ně zdaru!                                                                       -rrKz-
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Starosta města Kojetína zve na zasedání 

ZASTUPITELSTVA MĚSTA KOJETÍNA
které se uskuteční v úterý 11. června 2024 od 16 hodin

v sále VIC Kojetín, Masarykovo náměstí 8.
                                                                                                                            Leoš Ptáček, starosta   

mezi Městem Kojetín a Olomouckým krajem za celkovou 
cenu 15.000 Kč bez DPH, včetně DPH ve výši 21% 18.150 
Kč za období 1. 7. 2024–30. 6. 2026,
- schválila uzavření „Smlouvy o poskytnutí příspěvku na 
zajištění dopravní obslužnosti Olomouckého kraje“ mezi 
poskytovatelem Městem Kojetín a příjemcem Olomouckým 
krajem, zastoupeným Koordinátorem Integrovaného do-
pravního systému Olomouckého kraje, příspěvková orga-
nizace (KIDSOK),
- schválila uzavření „Příkazní smlouvy“ podle § 2430 
a násl. Zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník, ve zně-
ní pozdějších předpisů mezi příkazcem Městem Kojetín 
a příkazníkem Ing. arch. Alešem Palackým, Ostrava. Před-
mětem příkazní smlouvy je zajištění splnění kvalifikačních 
požadavků pro výkon územně plánovací činnosti v rámci 
pořizování Změny č. 2 územního plánu Kojetín za celkovou 
příkazní odměnu 121.500 Kč bez DPH, včetně 21% DPH 
147.015 Kč,
- schválila uzavření smlouvy o dílo k investiční akci „Re-

konstrukce bytu č. 1. v objektu DPS J. Peštuky čp. 1322 
v Kojetíně“ mezi objednatelem Městem Kojetín a zhotovi-
telem TECHNIS Kojetín spol. s r. o., za nabídkovou cenu 
491.402,45 Kč bez DPH,
- schválila výběr dodavatele pro veřejnou zakázku „Rekon-
strukce VO Kojetín – energetické úspory, NPO 2024“, firmu 
MPI TECH CZ s. r. o., Přerov,
- schválila uzavření smlouvy o dílo k investiční akci „Nové 
VO na Tržním náměstí v Kojetíně“ mezi objednatelem Měs-
tem Kojetín a zhotovitelem TECHNIS Kojetín spol. s r. o., za 
nabídkovou cenu 190.260,53 Kč bez DPH,
- schválila uzavření dodatku č. 2 ke smlouvě o dílo k in-
vestiční akci „Rekonstrukce chodníků na ulici Přerovská 
a Komenského náměstí – Rozvoj městské mobility“ mezi 
objednatelem Městem Kojetín a zhotovitelem TECHNIS 
Kojetín spol. s r. o., na snížení nabídkové ceny o 1.554,48 
Kč bez DPH,
- zřídila při Základní škole Kojetín, Svatopluka Čecha 586, 
okr. Přerov, pro školní rok 2024/2025, jednu přípravnou třídu.

Rada města Kojetína se na své 40. schůzi, konané dne 24. dubna 2024,
zabývala mimo jiné těmito záležitostmi a přijala následující usnesení:

- schválila uzavření smlouvy o dílo k realizaci stavby „Za-
střešená ledová plocha Kojetín“, mezi objednatelem Měs-

tem Kojetín a zhotovitelem OHLA ŽS, a. s., Brno-Slatina, za 
nabídkovou cenu 74 128 692,80 Kč bez DPH.
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INFORMACE PRO OBČANY
Ukliďme Česko 2024 „Ukliďme
Kojetín, Popůvky a Kovalovice“
V sobotu dne 13. dubna 2024 se uskutečnil v Kojetíně náš 
sedmý ročník úspěšné úklidové akce pod názvem „Ukliď-
me Kojetín, Popůvky a Kovalovice“. 
Město Kojetín se 120 dobrovolníky zajistilo úklid v okolí Bio-
centra, cyklostezky a trasy s místním názvem Špalír. Příko-
py podél tělesa dráhy směrem na Měrovice. V k.ú. Popův-
ky u Kojetína byly uklizeny příkopy podél cest směrem na 
Kojetín a k. ú. Kovalovice, hřiště a obslužná komunikace 
podél dálnice. V k. ú. Kovalovice byl zajištěn úklid v okolí 
zámečku, fotbalového hřiště a příkopy podél cesty směrem 
na k. ú. Popůvky u Kojetína.
Celkem se nasbíralo 1640 kg odpadů. Vysbíralo se velké 
množství odpadu v místech, která nejsou dobře přístupná 
a nepochopitelně zaplněná odpadky. Např. na staré cestě 
směrem do místní části Kovalovic bylo nalezeno cca třicet 
pneumatik. 
Celá úklidová sobota se uskutečnila díky podpoře Města 
Kojetín, jeho starosty Leoše Ptáčka a komise životního pro-
středí, která celou akci koordinovala.
Poděkování patří vám všem, dobrovolným sběračům, sku-
pinám, oddílům, osadním výborům, prostě všem, kteří jste 
obětovali svůj čas a šli uklízet přírodu, protože vám to pro-

stě není jedno. Velké poděkování patří i všem v loděnici co 
zajišťovali zázemí a po náročné práci se postarali o dobré 
občerstvení, a také tradičně pracovníkům Domu dětí a mlá-
deže v Kojetíně, kteří se postarali o zajímavý a zábavný 
doprovodný program. 
Poděkování patří i všem celorepublikovým organizátorům 
za dobrý nápad celorepublikové úklidové akce, za podporu 
a zajištění pracovních materiálů, bez nich by se úklid nikdy 
neuskutečnil!

Eliška Izsová koordinátorka úklidu
v Kojetíně a místních částech

Ukliďme Kovalovice

Vyhlášení soutěže „Regionální
potravina Olomouckého kraje 2024“
Vážení výrobci potravin,
dovolte nám, abychom vás informovali, že i v letošním roce 
Ministerstvo zemědělství vyhlásilo celostátní soutěž s ná-
zvem Regionální potravina – už patnáctý ročník. Udělování 
značky „Regionální potravina“ je určeno pro potravinářské 
nebo zemědělské výrobky od potravinářských podniků 
s počtem maximálně 250 zaměstnanců.
Značka „Regionální potravina“ seznamuje spotřebitele 
s oceněnými regionálními potravinami a zároveň tak pod-
poruje malé a střední producenty z regionů. Ocenění Regi-
onální potravina obdrží každoročně kolem stovky výrobců 
ze všech regionů ČR (mimo hlavní město Praha) a jejich 
výrobky jsou propagovány jak v regionu, kde byly vyrobeny, 
tak na akcích celorepublikového charakteru. Vítězné výrob-
ce a jejich výrobky můžete vidět v televizních pořadech jako 
je Herbář nebo Kluci v akci.
V případě, že máte chuť a zájem zúčastnit se tohoto roč-
níku soutěže, tak na stránkách www.regionalnipotravina.cz 
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v záložkách jednotlivých regionů naleznete informace, pra-
vidla, kontakty a termíny pro účast v krajských kolech. Na-
jdete tam i platnou Metodiku s přílohami (přihláškou) plat-
nými od 9. 4. 2021.
Termín přijímání přihlášek do soutěže Regionální potravina 
Olomouckého kraje je do 29. května 2024 včetně.
Soutěžit mohou zemědělské a potravinářské výrobky 
v těchto kategoriích:
1. Masné výroby tepelně opracované (uzené maso, šunko-
vý salám, gothajský salám, párky, špekáčky, šunka, tlačen-
ka, jitrnice, slanina, grilovací klobása, uzené koleno, paštika 
apod.)
2. Masné výrobky trvanlivé, tepelně neopracované, kon-
zervy a polokonzervy (fermentované a tepelně opracované 
výrobky – poličan, paprikáš, vysočina, herkules, turistický 
salám, lovecký salám, klobása, sušená šunka apod.)
3. Sýry včetně tvarohu (přírodní, tavené a syrovátkové sýry 
a tvarohy)
4. Mléčné výrobky ostatní (mléko, kysané mléčné výrobky, 
máslo apod.)
5. Pekařské výrobky včetně těstovin (chléb, běžné pečivo, 
jemné pečivo, trvanlivé pečivo, těstoviny)
6. Cukrářské výrobky včetně cukrovinek
7. Alkoholické a nealkoholické nápoje (s výjimkou vína 
z hroznu révy vinné, např. piva, lihoviny, ostatní alkoholické 
nápoje, šťávy, nektary, ochucené nealkoholické nápoje, mi-
nerální vody apod.)
8. Ovoce a zelenina v čerstvé nebo zpracované formě (čer-
stvá, sušená, proslazená nebo nakládaná – ovoce a zeleni-
na, kompoty, džemy, povidla, protlaky apod.)
9. Ostatní (med, lahůdkářské výrobky, skořápkové plody, 
vejce apod.)
Do jedné kategorie je možno přihlásit maximálně pět výrob-
ků od stejného výrobce. Při přihlášení více výrobků v rám-
ci jedné kategorie je možné přiložit originál části A, části C 
a části D pouze jednou.
Zemědělský nebo potravinářský výrobek, který je předmě-
tem žádosti o udělení značky Regionální potravina Olo-
mouckého kraje, musí být vyroben na území Olomoucké-
ho kraje a nejméně ze 70 % ze surovin z Olomouckého 

kraje, nebo v případě, je-li to z objektivních důvodů nutné, 
z České republiky, s odůvodněním, proč nepochází surovi-
na z Olomouckého kraje. Hlavní surovina musí být ze 100 
% tuzemského původu.
Způsob přijímání přihlášek:
• poštou nebo osobně na adresu: Okresní agrární komora 
v Přerově, Wurmova 606/2, 750 02 Přerov
• datovou schránkou AKOK: csyaezw
• e- mailem: oakpr@volny.cz (k hodnocení nutno dodat ori-
ginál přihlášky, zaslání emailem nestačí!)
Každá přihláška musí být podepsána vlastnoručně nebo 
elektronickým podpisem dle typu zaslání nejpozději ke dni 
ukončení příjmu žádostí!
Termín a místo zasedání Hodnotitelské komise:
5. června 2024, 10.00 hodin, velká zasedací místnost RO 
SZIF Olomouc, Blanická 383/1, 779 00 Olomouc, GPS: 
49.5939903N, 17.2763100E
Termín a místo závozu vzorků k hodnocení:
4. června 2024 v době 7.00–15.00 hodin jednotlivé úřady 
OAK (Olomouc, Prostějov, Jeseník, Šumperk a Přerov)
5. června 2024 v době 7.00–9.00 hodin malá zasedací 
místnost RO SZIF Olomouc, Blanická 383/1, 779 00 Olo-
mouc, GPS: 49.5939903N, 17.2763100E
Počet výrobků musí být přiměřený pro účely hodnocení os-
mičlennou komisí a zároveň s ohledem na případnou tvor-
bu fotodokumentace u vítězných výrobků. Minimální počet 
je stanoven na dva kusy. Vzorky do Hodnotitelské komise 
jsou ze strany výrobců poskytovány zdarma. Nevyužité 
vzorky při hodnocení budou výrobci vráceny pouze na pí-
semné vyžádání, které bude předáno koordinátorovi kraj-
ské soutěže nejpozději pět pracovních dní před konáním 
Hodnotitelské komise.
Termín a místo slavnostního vyhlášení:
3. 10. 2024, Flora Olomouc – Hortikomplex, Výstaviště Flo-
ra Olomouc, a.s, Wolkerova 17, 771 11 Olomouc
Na území Olomouckého kraje tuto soutěž organizuje Agrár-
ní komora Olomouckého kraje.
Všechny případné dotazy zodpoví

krajská koordinátorka Jana Neradilová
tel. 728 730 428, e-mail: oakpr@volny.cz.

Alfa handicap Kojetín
V úterý 19. března 2024 ve 14.00 hodin se v sále VIC Ko-
jetín uskutečnila valná hromada organizace Alfa handicap 
Kojetín. Na programu byla zpráva o činnosti a hospodaření 
za rok 2023. Naplánované akce byly úspěšně splněny ke 
spokojenosti účastníků. Bylo přijato pět nových členů. Dále 
byl předložen práce na rok 2024.  
V měsíci dubnu (24. dubna 2024) se sejdeme 
v Měšťanské besedě Kojetín na turnaji v bow-
lingu. V květnu jedeme na jednodenní výlet do 
Frýdku Místku s exkurzí do závodu Marlenka 
s ochutnávkou výrobků. Po společném obědě 
bude zastávka v Novém Jičíně v muzeu No-
vojíčínska a klobouků závodu Tonak. Relaxač-
ní pobyt na Slovensko v obci Těrchová hotel 
Bránica se uskuteční od 26. června do 1. čer-
vence 2024. Je nám slibován “kyslíkový pobyt 
v krásnom čistom prostredí“. Čekají nás masá-
že, bazén, vířivka a procházky po krásném okolí. 
V září se uskuteční další relaxační týdenní pobyt 
ve Velkých Losinách. V říjnu se zatím plánuje 

jednodenní výlet do zámku Lednice se zastávkou ve Valti-
cích. V listopadu opět turnaj v bowlingu.
Plán na rok 2024 je bohatý. Výbor Alfa handicap Kojetín se 
bude snažit všechny plánované akce pro své členy splnit.
Průběžné informace můžete sledovat v naší skřínce v Tyr-
šové ulici.

Výbor Alfa handicap Kojetín



6

Kojetínský zpravodaj                                                                                                                    5/2024

KOJETÍN POD LUPOU
Městská policie Kojetín
je vybavená defibrilátorem
Dne 2. dubna 2024 proběhlo školení strážníků a strážnice 
MěP Kojetín v obsluze defibrilátoru, který bude k dispozici 
ve služebním vozidle. Současně byl defibrilátor předán do 
užívání a strážníci tak mohou při zásahu poskytnout včas-
nou pomoc.
V Kojetíně jím disponuje posádka Zdravotní záchran-
né služby, Hasičský záchranný sbor Olomouckého kraje 
a JSDH Kojetín. Městská policie byla posledním článkem 
IZS, který dosud neměl zařízení ve výbavě.
Uvažuje se i o instalaci stacionárního defibrilátoru v místech 
se zvýšenou frekvencí osob jako je například koupaliště 
nebo sportovní hala.                                      Jaroslav Bělka 

Mrskut po hanácky
Každý rok na Velikonoce dodržuje rodina Sedlářova tradi-
ce spojené s mrskutem neboli pomlázkou. Letos jsme se 
domluvili, že zachytíme přípravu na mrskut. Dnes běžně 
dostanete koupit tatar v kterémkoliv super či hypermarke-
tu. Ale není nad ten vlastnoručně vyrobený, který vyžaduje 
zkušenost a zručnost. Hned první úkon je zásadní, výběr 
vhodného materiálu. Většina mužů používá vrbové proutí. 
Hubert Sedlář má v oblibě svídu, která má ohebnější prout-
ky a odstíny barev červené a zelené. Na proutky jsme byli 
v neděli v porostu mezi struhou a biocentrem. Hubert s se-
bou vzal i pomocníka, svého syna, také Huberta. Hubert 
vybíral proutky, pro některé musel i vylézt až nahoru na keř. 
Zvládl to celkem rychle a za chvíli měl Berťa plnou náruč 
proutí a mohlo se jít domů. Tam jsme si dali malé školení, 
jak se plete pomlázka. Hubert mluví po hanácke tak první 
bylo, že dělá „tatare osmeráke“. To je z osmi proutků. Po-
tom se instruktáž nedá moc popisovat, video je na face-

booku. Kouzlo pletení spočívá v dodržování osvědčeného 
postupu. Po výběru osmi proutků je to srovnání dolního 
konce ostrými nůžkami. Pak se konec pevně sváže mašlí. 
A začínáme plést tím, že se proutky rozdělí na čtere levy 
a čtere pravy. Vrchní pravé se dá přes prostředek levé 
strany a vrací se na spodek pravé. Podobně vrchní levé 
se provleče přes prostředek pravé a vrací se na svou stra-
nu. Tak pořád až 
do konca. Vrch-
ní konec se 
sváže pantlič-
kou a vršek se 
ustřihne. Hubert 
zkontroluje tatar 
a je hotovo na 
pondělní po-
mlázku.
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V pondělí ráno jsme si dali sraz před domečkem u zelené-
ho stromku. Hubert byl připraven v kroji a Berťa se poma-
lu chystal .Po deváté se objevili první tři koledníci a začali 
mrskat dívky Elišku a Barborku. Mezitím zastavil tranzit 
a z něj vyskočila pětice Hanáků doprovázených malým Fi-
lípkem, všichni v krojích. Přijela „přepadovka“ z hanáckého 
sóboru Hruška ze stejnojmenné vesnice vymrskat kolegyni 
Barborku, a také sestru a maminku. Takové hanácké mrskut 
doprovázený hanáckou říkačkou, to se hned tak nevidí. 
K dobré náladě přispěla i výborná slivovička, s kterou Hu-
bert vyhrál soutěž na Slovácku a také dobroty k zakousnutí.
Ještě , že máme na Hané možnost se nejen pobavit, ale 
také udržovat starobylé zvyky. Díky všem za nádherný zá-
žitek.                                                              Jaroslav Bělka

Velikonoční počasí moc nepřálo
a zaměstnalo hasiče
Velikonoce jsou jedním z takzvaných pohyblivých svátků, 
nemají tedy jasně stanovené datum. Při výpočtu termínu 
hraje roli první jarní úplněk, letos pondělí 25. března. Veliko-
noční neděle  je pak první nedělí, která po úplňku následu-
je. Letošní Velikonoce vyšly brzy, hned na přelomu března 
a dubna.
Letošní počasí je posunuté o měsíc dříve, kdy v březnu 
padaly teplotní rekordy. Velikonoční předpověď počasí sli-
bovala slunečné počasí na čtyři dny volna. To jak dovede 
příroda překvapit, jsme se mohli přesvědčít sami. Od pátku 
začal oblohu zahalovat opar, který způsobil vítr, který k nám 
zavál písek ze Sahary. Velikonoční pondělí 1. dubna 2024 
už vítr zesílil tak, že začal nebezpečně uvolňovat plechy na 
střechách domů. Hasiči je museli zajistit. Na střeše domu 
Družstevní 1301/1302 zasahovali příslušníci z Hasičského 
záchranného sboru v Kojetíně.
Již předtím silný vítr komplikoval provoz na železnici. Ve 
středu 27. března 2024 spadlý strom zastavil od 16.40 

hodin dopravu mezi Kojetínem a Chropyní. Naši dobrovol-
ní hasiči pomáhali evakuovat cestující z osobního vlaku 
v prostoru 100 metrů od přejezdu u Včelína. Vlaky byly na-
hrazeny busy mezi oběma stanicemi. Vzhledem k tomu, že 
to byla mimořádná událost, tak autobusy jezdily operativně 
a cestující čekali před nádražím nebo ve vestibulu. Provoz 
byl obnoven ve 21.09 hodin.
Počasí přináší i teplotní výkyvy. Březen za kamna vlezem 
a duben ještě tam budem. To neplatilo v týdnu od 8. do 
14. dubna 2024, kdy denní průměr vystoupal na letní hod-
noty a Technis přestal topit. Teď se vrací studené počasí 
a předpověď kolem 20. dubna 2024 hrozí přízemními mra-
zíky, které mohou poškodit květy, a tím i úrodu. Někdy je 
to aprílové střídání druhu počasí hodně přes čáru. Jakoby 
Pankrác, Servác a Bonifác se nemohli dočkat, až příjde je-
jich čas. O paní Žofii to platí podobně. Nebo si v květnu dají 
repete?             Jaroslav Bělka fota: autor a JSDH Kojetín 



8

Kojetínský zpravodaj                                                                                                                    5/2024

Nové zázemí se buduje na hřišti v Popůvkách 
Kdo by neznal hřiště v Popůvkách s typickým vagonem, 
který roky slouží jako zázemí pro různé akce. Domácím ni-
kdy nechyběl elán a chuť něco dělat, a to nejen pro sebe. 
Problémem jsou kvalitní prostory pro takové akce. Chybě-
lo sociální zařízení, šatny a další vybavení včetně přívodu 
elektřiny a vody a napojení na kanalizaci.
To se brzy napraví. Město Kojetín zadalo zpracování pro-
jektu na vybavení dvěma novými kontejnery s připojením 
na sítě, bude využit i osvědčený vagon, který bude opra-
ven. Byly vybetonovány patky pro usazení kontejnerů. Dále 

byl v pátek 19. dubna 2024 pomocí jeřábu přemístěn ikonic-
ký vagon na místo, kde bude opraven. Na původním místě 
pod ním vedly sítě ČEZu. Postupně budou realizovány prá-
ce na připojení elektřiny, vody a kanalizace. Mělo by se vše 
stihnout do hodů, které bývají na začátku prázdnin.
Osobní vzpomínky na začátky hřiště, instalaci vagonu 
i akce, které zde proběhly, také plány do budoucna popsal 
v samostatném příspěvku místní občan a zastupitel Jan 
Krejsa. Nezbývá než popřát, aby se plány obyvatelům Po-
půvek podařilo naplnit a hřiště sloužilo dál v lepší podobě.

Jaroslav Bělka

Jak to bylo s hřištěm a vagonem v Popůvkách 
a co se chystá
Pamatuji se, že vše začalo jednoho letního odpoledne mojí 
cestou ze školy. Procházel jsem přes hřiště, když jsem uvi-
děl postavu muže s motykou, která skopává drny uprostřed 
zarostlého a neudržovaného prostoru vedle chodníku. Jed-
nalo se o kamaráda Aleše a po jeho pobídce jsem již na 
nic nečekal. Přinesl jsem si své nářadí, abych mu pomohl. 
Následovali nás další, netrvalo dlouho a bylo nás tam tu-
cet. Práce nám šla rychle a pod rukama se začaly rýsovat 
obrysy hřiště. Kopce směrem ke Kovalovicím jsou tvořeny 
převážně pískem. To nám pomohlo s výběrem materiálu 
na podklad a pomocí traktoru místního zemědělce jsme 
navezli několik vleček do odkopaného prostoru. Tak vše 
v roce 1993 začalo. Byl to sice jen udusaný a upravený pí-
sek, ale to nám nebránilo vytáhnout staré tenisové rake-
ty a balóny na nohejbal. Bylo velmi příjemné, oddávat se 
sportovním aktivitám, přestože to mělo svá omezení. Co 
však bylo mnohem příjemnější, byla skutečnost společně 
tráveného času. Hřiště se stalo středobodem všech aktivit 
a ty začaly na sebe nabalovat spoustu nápadů.
Další milník přišel v roce 2001. Drahoš pracoval u dráhy 
a my dostali nápad pořídit k hřišti vagón. Kde je vůle, je 
i cesta a zanedlouho jsme přišli na způsob, jak to uskuteč-

nit. Vagón byl dovezen na místní vlečku, kde dnes sídlí fir-
ma Soufflet Agro. Došlo k rozpálení náprav a odvezení do 
sběru. Samotný vagón byl uložen na místní hřiště a pořá-
dání akcí se rozjelo na plné obrátky. Hodové oslavy, kácení 
máje, hokeje, zábavy a dětské dny se nám vryly do paměti 
navždy.
V roce 2006 se za spolupráce města nahradil již nefunkční 
povrch z písku betonem, za což jsme tehdy byli velmi rádi. 
Jako rozený Popůvčák musím poděkovat všem, kteří se 
kdy podíleli na akcích, které probíhaly na vagóně. Zážitky, 
které si odnáším, jsou hluboké a stmelení obce nikdy nebylo 
větší než v největší slávě vagónu, která byla a je známá 
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v širokém okolí. Nic netrvá věčně a bohužel i na vagónu se 
podepsal zub času. Covidová doba tomu nepřidala a dnes 
je na hřišti skoro pusto. Pár akcí za rok ještě dokážeme 
zajistit, ale největší slávu má vagón bohužel za sebou. Tato 
skutečnost nás nakopla k tomu, s tím něco udělat. Bez pod-
pory města se to opět neobejde, a tak jsme začali konat.
Naše kroky směřovaly nejprve za starostou. Nevím, čím 
jsme si zasloužili přízeň, ale jeho reakce byla okamžitě po-
zitivní. Možná poznal, že to myslíme vážně a jsme ochotni 
tomu věnovat náš čas. Rozjela se pro nás velká akce pře-
sunu vagónu, aby se mohla nechat udělat elektro přípojka. 
Starosta nás přivedl na myšlenku neopravovat staré buňky, 
ale rovnou dovést nové. Okamžitě dostal náš projekt úpl-
ně jiný nádech. Postavení buněk, které budou zateplené 
a příčkami rozdělené na hlavní místnost, záchody a chod-
bu, nás potěšila. V buňkách bude, elektrika a teplá voda 
– co víc si přát. Vedle buněk bude přemístěn vagón a nás 
čeká úkol vymyslet jeho další přestavbu. Než se tak stane, 
bude sloužit tak jako do teď.
Nové prostory mohou nabídnout spoustu nových příležitos-
tí na sportovní a kulturní akce. Školy se naučily chodit na 
naše hřiště nejen před koncem školního roku. Jsem pře-
svědčen, že ocení zázemí se záchody a pitnou vodou. 
Na každém konci je krásné, že tam něco nového začíná.
Za Popůvčáky vám mohu slíbit, že naše nadšení nepohas-
ne. Uděláme maximum pro to, abychom se na hřišti v Po-
půvkách potkávali častěji a opět psali krásné dějiny našeho 
„Vagónu“.                                                               Jan Krejsa

Obnova dopravního značení na přechodech 
na krajských komunikacích
Příznivé počasí umožnilo pracovníkům firmy Značky Mo-
rava nastříkat novou bílou vrstvu na přechodové zebry. 
Předpokládaný termín realizace – konec roku 2023 se kvůli 
počasí nestihl. Správa silnic Olomouckého kraje slíbila, že 
značení bude obnoveno hned, jak to bude možné. Došlo 
někde také ke změně vodorovného dopravního značení. 
Patrné je to v místě, kde byl původně přechod z Kromě-
řížské na Komenského náměstí. Původně zde byl klasic-
ký přechod, ale po rekonstrukci dlažby na Komenského 
náměstí, je zde místo pro přecházení s vodícími pásy pro 
nevidomé. Zvýrazněná dlažba je před obrubníkem přeruše-
ná. Naopak klasický přechod byl obnoven přes komunikaci 
u Domu Sv. Josefa, kde dlažba je ukončena u sníženého ob-
rubníku. Byla také provedena po zimě oprava výtluků a děr.
Dále je dohodnuto se Správou silnic odstranění nerovnos-
tí v komunikacích, také u přechodů u pošty a u křižovatky 
na náměstí Dr. Beneše, kde se tvoří kaluže. Místa budou 
předlážděna.

Po opravě chodníků a vjezdů na Přerovské ulici, kterou re-
alizovalo a financovalo město, je v plánu provést úpravu 
krajnice krajské komunikace. V současné době je zde ne-
bezpečný rigol, zejména pro cyklisty, kterým neumožňuje 
bezpečné vyhnutí či zastavení. Nově chce Správa silnic 
krajnici upravit betonovými žlaby.

Jaroslav Bělka
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Začala revitalizace poslední části
Tržního náměstí
Tržní náměstí je jedno z historických míst Kojetína. Podle 
dobové pohlednice zde býval i panský pivovar. Jeho uspo-
řádání se dochovalo dodnes. Zůstaly i historické budovy 
jako statek.
Během času se měnila podoba náměstí. Jednou z nich je 
výstavba čerpací stanice, která probíhala na přelomu roku 
2003/2004, jak zachycuje foto J. Šírka.
V poslední době došlo k opravě chodníků nejprve na za-
úsťující ulici Podvalí, dále obnovu chodníků v horní části 
u pomníku „Pochodu hladových“. V roce 2017 při insta-
laci teplovodu z bioplynky na koupaliště byla provedena 
revitalizace zaúsťující do Mlýnské ulice, a to komunikace 
a chodníků. Velkou změnou byla výstavba cyklostezky Al-
bert v roce 2022, která spojila Mlýnskou ulici s Polní a Olo-
mouckou. Cyklisté se tak vyhnou frekventované křižovatce 
v horní části náměstí. Poslední akcí, která změnila podobu 
dolní části, je revitalizace spodního traktu navazujícího na 
ulici Přerovskou. V roce 2023 zde byly opraveny chodníky 
a instalováno nové veřejné osvětlení.
Zbývá opravit část nad parkem, kde je nerovný chodník, 
úzká komunikace a auta byla zaparkovaná na trávníku. 

Od 10. dubna 2024 začaly práce na úpravě terénu. V plá-
nu je výstavba nového chodníku, nové komunikace, tří 
kolmých a deseti podélných parkovacích míst a tří sloupů 
veřejného osvětlení za 4,9 mil Kč včetně DPH s využitím 
dotace MMR.
Součástí bude i výměna dlažby v uličce Fortna, spojující 
náměstí Tržní a Dr. Edvarda Beneše. Původ a význam slo-
va „fortna“ je různý. Od chodby v klášterech, to je i v 16. 
století název stezky pro kata, který tak mohl vstoupit do 
města. Na druhé straně se této uličce vyhýbal počestný 
člověk. Reálnější výklad bude spíše tento: „Každý objekt 
vybavený hradbami měl zpravidla jednu hlavní bránu a ně-
kolik vedlejších bran s různými funkcemi. Brána menších 
rozměrů nebo nižší funkce se označuje jako branka nebo 
fortna. „Dnes je to romantická a praktická zkratka pro chod-
ce. O hodech bývá využívána jako výstavní galerie tvůrčí 
skupiny výtvarníků Signál 64. Kojetín bude mít další část 
města opravenou, nejen pro potřeby současného života, 
ale zachová si svou historickou památku.

Jaroslav Bělka, fota: archiv, J. Šírek, autor
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Řez ovocných stromů středního vzrůstu
V sobotu 6. dubna 2024 zahájil přednáškou předseda 
Územního sdružení Přerov Karel Odložil druhé letošní za-
hrádkářské dopoledne. V příjemném prostředí moštárny 
ČZS v Kojetíně nejdříve přednesl přednášku o řezu ovoc-

ných stromů středního vzrůstu. Poté jsme se přesunuli do 
nedaleké zahrady, kde přednáška pokračovala praktickou 
ukázkou řezu. Ukázky se zúčastnilo 25 zájemců, a to nejen 
členové ČZS z Kojetína, ale také široká veřejnost.

Text: Vlastiml Karas, foto: Pavel Šikula
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INZERCEKOUPÍM PRODÁM

PRONAJMU HLEDÁM
NABÍZÍM
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To byly časy...
Kdysi nádraží v Kojetíně
netvářilo se takhle líně
a opuštěně 
jako štěně.
Nezářily zde dnešní displeje a monitory
s aplikacemi pro virtuální svět
zato se tu prohýbaly stoly
pitím
a živým hovorem nesl se dým cigaret.

V nádražce bylo jisté, že se dobře najíš
k jídlu jsi vyfasoval létající talíř.
Zelení mužíčci tu byli taky
to když jsi štamprle "zelené" do sebe obracel mezi vlaky.

Perón plný vůně tabáku a čerstvého tisku
který než jsi dočet´
ocit´ ses ve Frýdku-Místku.

Tranzito naplněno balíky a spěšninami všech tvarů
a velikostí.
Cestující hojní a povšechně lihuprostí.

Se snahou osladit si život zevnitř i navenek
kochal ses pohledem na cukrovar 
zakousnuvše se do Kávenek.

Prostory plné hukotu a ševelení cestujících
dobrá nálada v hlavě a dobrý vzduch v plicích.

Český klub turistů zde měl mapu
která se nacházela vlevo od okapu.

Uprostřed peronu byl pod střechou kvádr
se jménem stanice
dnes už tam je jen holuba hřivnáče samice.
Cítí se as dobře v tomto ruchu
třebaže jí občas do hnízda zatéká zvrchu.
Do hnízda každoročně vejce klade
později zvládá vyvést ptáky mladé.

U hospody v otvorech po ventilaci
sídlí též další státem chránění ptáci.

A ty ozdobné korintské sloupy z poctivých želez
nahradit má ponuré sklo a nerez.

Je jedno, zda jsi prodavač, sklenář či policista
nové kojetínské nádraží ti "budoucnost" chystá.

Zbourat fortelnou budovu je snadné
dobrého hospodáře to ale nenapadne.

Stará budova má možná vlhké zdi a občas taška chybí
je to ale dobře provedená práce, to vážně bezpochyby.

Teplota ve starém vestibulu se drží na stejné výši
ať jsou letní vedra či zimomráz fičí.

Vizi nové budovy s moderní tváří
náklady na provoz bohužel k zemi sráží.

Nač vystavět novou budovu jako ze Star Treku
když by i potom exkrementy každodenně zdobily štreku.

Futuristické vize mohou být dominantou pouze těch míst
kde si mírou kulturnosti i v noci můžeš být jist.

Co nám prospěje hypermoderní budova,
když rozsah služeb vázne?

Kde zamknout kolo? Koupit rohlík, kapesník, deštník? 
Nádraží bude pak stejně prázdné!

Hrádek na západní straně budovy je memento
o uplynulém čase
kdy na nádraží život pulzoval rytmem výhybek a vlaků
a vůně polévky z okna linula se.
To paní přednostová s čepcem na hustém vlase
chystala pokrm pro ty
kdo zde žili a pracovali.

Vše se mění.
Moderní doba vyhrála nad lidským přístupem.

Místo milého úsměvu pokladní Evy
sledujem´ na monitoru blikající virtuální jevy.

Automat na pití a instantní pamlsky
nahradil čerstvé chlebíčky, pivo a zákusky.

Nádražákům uschnou půvabné fuchsie a muškáty
nahradí je moderní lamina a vinyly, bohaté na ftaláty.

Hrádek bude odstraněn. Je zde nový koncept, 
jenž nepočítá s romantizujícím stylem.
Utichne cvrčků a lučních koníků koncert.
Vše započne nově na betonovém poli sivém.

Tam, kde je trvale hladina spodní vody
vybudují se výtahy, podchody a schody.
Pak výkonná čerpadla stále poběží.
Ekonomické a ekologické řešení?
Mám spíš dojem, že architektům straší ve věži.

My s dobou běžíme také?
A víme kam?

Jiřina Stavinohová (3/2024)
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MATEŘSKÁ ŠKOLA KOJETÍN
Duben v MŠ Kojetín
První dubnové sluneční dny vylákaly děti na školní zahrady. 
S nadšením se také těšily, až se z nich opět stanou malí 
zahradníci, prokypří hráběmi půdu ve svých záhoncích, 
okopou sazeničky jahod a zasejí semínka hrášku, sazeni-
ce kedlubnů a jarních bylinek. Všichni jsme je s nadšením 
zalévali a pozorovali jsme, jak sazeničky rostou. Na obou 
školních zahradách proběhly sadové úpravy a opravy hra-
cích koutků, které po zimě potřebovaly nutnou údržbu.
Začátkem měsíce proběhlo jarní fotografování profesionál-
ním fotografem, který vytvořil všem zájemcům nezapome-
nutelnou sadu fotografií s jarní tématikou a vůní levandule.
Protože duben je měsícem bezpečnosti, přijeli za námi na 

školní zahradu příslušníci Policie České republiky, s ukáz-
kami své práce a poučili nás, jak se máme chovat v ne-
bezpečných situacích i v dopravním provozu. Mohli jsme si 
také prohlédnout pravé policejní auto a poslechnout si, jak 
houká, když jedou policisté k zásahu.
V pondělí 15. dubna 2024 děti z obou mateřských škol hned 
ráno odvezly autobusy do prostějovského kina Metro, kde 
jsme zhlédli pohádku Docela velkého divadla z Litvínova, 
která se jmenovala Louskáček a Bonbónová víla. Pohádka 
byla o princi Louskáčkovi a holčičce Adélce, kteří se vydali 
na nebezpečnou cestu, aby zachránili království bonbónů 
a čokolády před zlým Myším králem. Dobro, láska a přátel-
ství nakonec zvítězilo nad zlem a tak všechno dobře dopad-
lo. Společná cesta i samotná pohádka byly pro nás velkým 
zážitkem.
Děti ze třídy Pastelek a Sluníček se vydaly na velkou vy-
cházku k Biotopu, kde jsme si prošly naučnou stezku a vyu-
žily jsme možnost pozorovat probouzející se přírodu. 
Koncem měsíce se v mateřské škole slétli čarodějnice a ča-
rodějové na svůj každoroční rej. Všichni si poslechli příběh 
o čarodějnici Hexaně z vesnice „Ježibabí Lhota“, naučili se 
písničku „Čarodějka na koštěti“ a plnili kouzelnické úkoly: 
např. slalom na koštěti, hod košťátkem, přeskakování ohni-
ště. Na závěr vypukl pravý čarodějnický rej a různé taneční 
kreace při písničce „ Na svatého Jána“. Den plný čarování 
a kouzel se nám moc vydařil.
Ani Kašpárek na nás nezapomněl a přišel za námi s maňás-
kovou pohádkou, kterou zahrály dětem učitelky.
A co nás čeká v květnu? Dne 7. května 2024 chystáme zá-
pis do mateřské školy, vyrazíme na školní výlet do ZOO 
Lešná, oslavíme Mezinárodní den dětí, ale hlavně se těší-
me, že budeme využívat obě školní zahrady ke sportování 
a hrám.                                                                 vedení MŠ
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA NÁMĚSTÍ MÍRU KOJETÍN
Úspěšný projektový den – Lužní les:
Sběr drobných korýšů v periodických 
tůňkách
Ve středu 10. dubna 2024 se odehrál zajímavý a poučný 
projektový den pro žáky šestého ročníku, který se zamě-
řil na sběr drobných korýšů v periodických tůňkách. Tato 
akce měla za cíl nejen rozšířit znalosti žáků o místní fauně 
a flóře, ale také podpořit jejich zájem o ochranu životního 
prostředí. Žáci se pod vedením svých učitelů vydali do okol-
ních lužních lesů, kde se nacházejí periodické tůně, které 
slouží jako prostředí pro mnoho druhů drobných živočichů, 

včetně korýšů. 
Díky tomuto projektovému dni měli žáci možnost nejen se-
známit se s fascinujícím světem drobných korýšů, ale také 
si uvědomit důležitost ochrany těchto živočichů a zachová-
ní jejich přirozeného prostředí. Zároveň se naučili správné 
techniky sběru a pozorování živočichů v terénu, což posílilo 
jejich ekologické povědomí a smysl pro odpovědnost vůči 
životnímu prostředí. Po skončení sběru korýšů měli žáci 
možnost se podívat do mikroskopického světa a pod vede-
ním učitelů zkoumat získané vzorky pod detailním zvětše-
ním. Tato část akce žákům umožnila nahlédnout do světa 
mikroskopických organismů a pochopit složitost a rozma-
nitost života i na tak malém měřítku. Celý projektový den 
byl pro žáky nejen poučný, ale také inspirativní a motivující. 
Doufejme, že podobné akce budou i nadále rozvíjet eko-
logické povědomí mladé generace a podporovat ochranu 
přírody pro příští generace.                     vyučující přírodopisu
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Návštěva Ornisu v Přerově
V první polovině dubna jsme s dětmi ze třetích tříd navštívili 
přírodovědnou ornitologickou stanici Ornis v Přerově, která 
před nedávnem prošla rozsáhlou rekonstrukcí.
Nejprve jsme si prohlédli novou expozici Ptáci Česka, kde 
je k vidění 365 ptačích druhů vyskytujících se u nás. Cel-
kem je zde téměř 600 exponátů, u většiny druhů jsou vysta-
vena také vejce. Zajímavá je i možnost poslechnout si hlasy 
ptáků. Součástí expozice je také interaktivní herna, kde si 
děti zábavnou formou vyzkoušely, co o ptácích už ví, a také 
si zde mohly chvíli pohrát.
Další částí dopoledne byla návštěva záchranné stanice, 
kde si děti prohlédly ptáky, kteří nejsou následkem zranění 
či jiných závažných okolností schopni přežít ve volné pří-

rodě. Viděly například káně, poštolky, holuby, puštíky, ale 
i některé z našich největších ptáků – čápa a dva výry. Výr 
velký je největší sova nejen u nás, ale i v Evropě. Na sle-
pém rameni Bečvy, které je součástí areálu, si prohlédly 
zraněnou labuť bez křídla. Paní průvodkyně velmi poutavě 
vyprávěla o zraněných ptácích, o tom, jak se do záchran-
né stanice dostali, jak se o ně starají a jestli mají šanci na 
návrat do volné přírody, což u většiny z nich už bohužel 
nebude možné. S dětmi také diskutovala o prevenci, aby 
ke zranění ptáků i jiných živočichů ve volné přírodě dochá-
zelo co nejméně. Ptala se dětí, jestli ví, jak zareagovat, 
pokud najdou opuštěné nebo zraněné zvíře a byla velmi 
mile překvapena, protože některé děti přesně věděly, jak se 
v takových situacích zachovat. Pochválila je i za znalosti 
a vědomosti, které o našich ptácích už mají.

První pomoc: Životní dovednost
pro žáky 8. ročníků ZŠ
V Kojetíně na ZŠ nám. Míru se 27. března 2024 uskuteč-
nila nezvyklá, avšak velmi užitečná událost pro naše žáky 
8. ročníků. Vojáci z posádkové ošetřovny v Prostějově po-
skytli žákům unikátní přednášku zaměřenou na první po-
moc. Vojáci předvedli žákům základní principy první pomoci 
prostřednictvím praktických ukázek a interaktivních cvičení. 
Žáci se dozvěděli, jak reagovat v případě různých typů zra-
nění a jak poskytnout pomoc svým spolužákům, přátelům 
či rodinným příslušníkům v nouzi. Důraz byl kladen nejen 
na teoretické znalosti, ale i na praktické dovednosti, které si 
žáci mohli ihned vyzkoušet.
Tato iniciativa má za cíl přispět k větší bezpečnosti a po-
hotovosti veřejnosti v případě mimořádných událostí. Před-

náška se setkala s velkým zájmem ze strany žáků i peda-
gogů, kteří doufají, že podobné akce budou pokračovat 
i v budoucnosti.

vyučující přírodopisu
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA SVATOPLUKA ČECHA KOJETÍN

Třetí částí byl výukový program Stromy, během kterého 
se děti podívaly do blízkého krásného parku Michalov. 
Své znalosti o stromech si prověřily formou vědomostních 
a pohybových her. A dověděly se i mnoho nových informa-
cí, mohly si stromy prohlédnout a třeba je i obejmout.
Zážitkem pro děti bylo i setkání s ježkem. Ten strávil zimu 
ve stanici, ale brzy se už vrátí do volné přírody. Mohly si ho 
pohladit a zblízka si prohlédnout, jak vypadá.
Na závěr na děti ještě čekalo „velké malé“ překvapení… Byl 

to kulíšek nejmenší – nejmenší sova v Evropě. Do záchran-
né stanice se dostal na podzim po zranění křídla. Takže 
jsme nakonec v Přerově viděli nejmenší i největší evrop-
skou sovu.
Dětem, i nám vyučujícím, se návštěva Ornisu velice líbila 
a můžeme ji vřele doporučit třeba jako rodinný výlet. Dě-
kujeme zaměstnancům Ornisu za krásné a poučné dopo-
ledne.  

                               Barbora Pešová a Jitka Juračková

Vítání jara
Dne 27. března 2024 uspořádala školní družina pro žáky 
prvního stupně akci Vítání jara. Žáci nižších ročníků se na-
zdobili vlastnoručně vyrobenými čelenkami. Každá třída 
přednesla připravené jarní básně a písně. Společně jsme 
vyhnali zimu a přivítali jaro. Žáci, kteří navštěvují školní dru-

žinu, přivítali jaro krátkým divadélkem. Za snahu a přichys-
tané básničky byly všechny děti odměněny malou sladkos-
tí. Poté jsme se vydali na procházku, kde jsme vyrobenou 
Moranu hodili do řeky. Dle reakce a zpětné vazby se akce 
všem líbila. Žáci byli rádi za zpestření dopoledne, kdy si 
mohli odpočinout od vyučování a zapojit se do příprav 
a realizace akce.        Zuzana Daňková, vychovatelka ŠD

EKO týden
Základní škola Svat. Čecha v březnu organizovala EKO tý-
den, sérii různorodých aktivit zaměřených na ekologii, recy-
klaci a udržitelnost. Každý den byl věnován jinému tématu, 
které se dotýkalo ochrany životního prostředí, nakládání s 
odpadem a povědomí o důležitosti udržitelného životního 
stylu. Tématu akce nahrávaly oficiálně vyhlášené meziná-
rodní dny, které stojí za to připomenout: 16. 3. – Den digi-
tálního úklidu, 18. 3. – Světový den recyklace, 20. 3. – Den 
vrabců, Den žab, 21. 3. – Světový den sázení a Mezinárod-
ní den lesů a 22. 3. – Světový den vody.
Na I. stupni si žáci osvěžili pravidla třídění odpadu prostřed-
nictvím her a praktických činností. Na II. stupni byl kladen 
důraz na recyklaci a sběr plechovek, přičemž žáci vytvořili 
sběrnou nádobu na plechovky do své třídy, čímž přispěli 
k udržitelným praktikám a snížení množství hliníkového od-

padu. Též byly vyrobeny nádoby na sběr baterií, s cílem 
minimalizovat negativní dopady spotřeby baterií na životní 
prostředí.
Starší žáci se zabývali analýzou své digitální stopy a spo-
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třeby energie a prováděli úklid svého osobního digitálního 
prostoru. Zaměřili se na pochopení dopadu jejich online ak-
tivit na životní prostředí a na možnosti efektivnějšího využí-
vání energie v digitálním prostředí.
Den vrabců a žab strávili žáci venku. Pozorovali a učili se 
o životě těchto zvířat a přemýšleli o tom, jak vytvořit pro-
středí více příznivé pro jejich život a tím přispět k podpoře 
místní fauny a zvýšení biodiverzity. 
O důležitosti rostlin pro život člověka se žáci učí běžně, ale 
ne vždy mají možnost si sami zasít vlastní rostliny. Proto 
jsme využili odpadní materiál jako jsou kelímky, skleničky 
a krabičky, a sázeli do nich semena osení a hrachu. Tímto 
způsobem podporujeme udržitelnost a zároveň se učíme 

o základech ekologie. Rostliny potřebují vodu a tím jsme 
se dostali k otázce snižování poškození zdrojů vody skrze 
recyklaci baterií, mobilních telefonů a elektroniky. Žáci už ví, 
že baterie a mobilní telefony mohou odnést do školy, která 
se o recyklaci postará ve spolupráci se specializovanými fir-
mami. Také zjistili, že elektronika, baterie a mobilní telefony 
mohou na skládce směsného odpadu vypouštět do půdy 
a tím do spodních vod látky nebezpečné pro zdraví člově-
ka. A to je pádný důvod je přinést do školy a nechat správně 
zrecyklovat!
EKO týden na Základní škole Svat. Čecha ukázal žákům, 
že i malé kroky každého člověka mohou mít velký dopad na 
ochranu naší planety.                                                       -zš-

Zápis dětí do 1. třídy
Dne 18. dubna 2024 proběhl na Základní škole Svatopluka 
Čecha v Kojetíně zápis do 1. ročníku.
Letos se konal nově ve 2.poschodí naší školy. Děti prochá-
zely připravená stanoviště, v dobré náladě odpovídaly na 
zvídavé otázky pedagogů, mohly předvést svoje schopnos-
ti a dovednosti, a také správnou výslovnost, sociální zralost 

nebo schopnost soustředit se na zadaný úkol.
V druhé části, která měla velký úspěch, pak mohli budoucí 
školáci prokázat svou obratnost a pohybové dovednosti.
 Rodiče zatím vyplnili formulář a promluvili si s pedagogy.
Každý z budoucích prvňáčků na závěr obdržel několik dár-
ků a malé občerstvení.
Letošní zápis do 1. třídy proběhl ve velmi příjemné atmo-
sféře. Poděkování tedy patří nejen všem pedagogickým 
pracovníkům, kteří zápis připravili, ale také rodičům a jejich 
dětem.
Na všechny se těšíme 2. září 2024. 

Eva Pěchová
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GYMNÁZIUM KOJETÍN
Gymnázium u průzkumného praporu
Ve školním roce 2023/2024 Žákovský parlament Gymnázia 
Kojetín přišel hned s několika akcemi. Již volby na místo 
předsedy ŽP proběhly poměrně netradičně – místo hlaso-
vání v referendu zastupitelů tříd se mohl zapojit každý stu-
dent, a to prostřednictvím programu Teams. 
Hned za několik málo dnů se podařilo zorganizovat poda-
řený Den studenstva, kde se žáci vyššího gymnázia setkali 
s nejen studenty přírodních věd jako je matematika, infor-
matika, chemie či fyzika. Prohloubili vztahy v kolektivech 
a na závěr se dozvěděli i spoustu informací o projektu Eras-
mus.
V prosinci studenty čekal oblíbený vánoční souboj o nej-
vyzdobenější třídu – výhercem se stala třída 2. ročník, pro 
kterou hlasovali jak pedagogové, tak i veřejnost na DOD.
Žákovský parlament si připravil i několik dalších výzev, zřídil 
školní Instagram a nadále pokračuje s výzdobou student-
ské místnosti, která se stala velmi oblíbeným setkávacím 
prostorem tříd napříč celým Gymnáziem.
Proto ve chvíli, kdy padla nabídka na exkurzi k 102. prů-
zkumnému praporu generála Karla Palečka v Prostějově, 
bylo jasné, že odměna v podobě dne stráveného v prostře-
dí, do kterého jen tak každý nezavítá, zamíří právě do řad 
ŽP GKJ.
Dlužno říci, že nejen zúčastněné pedagogy, ale i samotné 
žáky před akcí provázela otázka, jak bude prohlídka vojen-
ského útvaru probíhat. Už při vstupu do vojenského areálu 
bylo ovšem jasné, že v dobré náladě – výpravy se totiž ujal 
vrchní praporčík Jiří Kašpar – lepšího organizátora a prů-
vodce si nikdo nemohl přát.
První zastávkou exkurze byla expozice 102. průzkumného 
praporu. Cílem slavnostního místa je seznámit zájemce 
s historií, vývojem a tradicemi průzkumných jednotek. 
A tak je možné tu objevit odkaz na letiště Ringway, kde 
absolvovali výcvik účastníci operace Anthropoid, nebo 
na Rotu zvláštního určení, plnící ve 40. letech 20. století 
úkoly hloubkového výzkumu pro zpravodajské oddělení 
1. čs. armádního sboru.
Fotografické materiály expozice ovšem seznamují zejména 
s jednotkami 102. průzkumného praporu a jejich činností na 
zahraničních misích. Studentům byla představena činnost 
1. a 2. průzkumné roty, roty hloubkového průzkumu, roty lo-
gistiky a fungování aktivních záloh. Mimořádnou pozornost 
věnovali studenti informacím o fungování jediné jednotky 
AČR pověřené plněním zpravodajství z lidských zdrojů 
– Roty Humint. Velmi náročná služba v rotě klade na ucha-
zeče o službu ty nejvyšší nároky v oblasti psychické odol-
nosti, emoční stability, inteligence, strategie, fyzické nároč-
nosti aj.
Se slavnostním místem expozice je nedílně spjato i pietní 
místo odhalené v roce 2008, jehož poselstvím je odkázat 
na sounáležitost s legionářem, zpravodajcem a zakladate-
lem výsadkového vojska. Pietní místo je i připomínkou pří-
slušníků 102. průzkumného praporu zemřelých při plnění 
služebních povinností.
Snad nejatraktivnější částí naší návštěvy byla prohlídka 
vojenské techniky. Před garážemi vozidel nás čekala pře-
hlídka aktuálně užívaných střelných zbraní včetně dal-
ší průzkumné techniky a samozřejmě vojenských vozů. 
Někteří si vyzkoušeli plnou polní s padákovou technikou, 

někteří správný postoj či zalehnutí a držení zbraně. Měli 
jsme možnost prohlédnout si průzkumné vozidlo Kajman, 
vozidlo Tatra Force – T 815-T, pistoli P-10, pušku BREN 2, 
kulomet MINIMUM a samozřejmě pozorovací komplet.
Je třeba podotknout, že po celou dobu naší návštěvy 
u průzkumného praporu nás provázela atmosféra sestáva-
jící z ducha síly a pevného odhodlání, pospolitosti, solida-
rity, přátelství a pevné víry v člověka, který s vámi na jedné 
lodi plní zodpovědný úkol. Hodnoty, které bychom považo-
vali za samozřejmé v civilní společnosti, avšak které stále 
více postrádáme, existují právě mezi těmi, kteří jsou svou 
prací spojeni na život a na smrt.
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VÝLET(Í)ME IV. – Rešovské vodopády
Čtvrté putování s "klubem zvídavých turistů" směřovalo 
z Rýmařova ke kouzelným Rešovským vodopádům (viz 
foto A. Masaříka) na říčce Huntavě. Ta vyhloubila na svém 
horním toku skalnaté údolí s četnými kaskádami a vodopá-
dy, jež patří k největším v Nízkém Jeseníku. Pod vodopády 
kdysi pracoval vodní mlýn – i ten jsme minuli, když jsme pak 
pokračovali podél toku řeky do Dolní Loučky.
Kromě nádherné probouzející se jarní přírody jsme si užili 
vpravdě aprílového počasí, kdy se v rychlém sledu střídaly 
dešťové a sněhové přeháňky, kroupy, vítr a sluníčko, takže 
adrenalinu bylo po všech stránkách dost. A protože jsme se 
na cestu vydali ve veliko-
nočním období, připomí-
nali jsme si cestou i lidové 
tradice: pletení pomlázky, 
zdobení vajec, koledy, 
a dokonce i hledání čoko-
ládových zajíčků. Inu, za 
22 km se toho dá stihnout 
opravdu hodně :-)
Už teď se těšíme na příští 
exkurzi, tentokrát to bude 
elektrárna Dlouhé stráně.

Výlet(í)meníci

Čtvrtletní úspěchy na GKJ
První čtvrtletí roku 2024 přineslo řadě studentů GKJ mnohé 
úspěchy ve vědomostních soutěžích a olympiádách. Přiná-
šíme souhrn těch nejvýznamnějších:
Koncem února proběhla v Kroměříži soutěž „Mladí lidé 
v evropských lesích“ pořádaná Ústavem pro hospodářskou 

úpravu lesů Brandýs nad Labem. Týmy vyslané Gymnázi-
em Kojetín ve složení Aleš a Matouš Krchňákovi + Markéta 
Šlinská ze sexty a Marek Červeňák + Veronika Hrůzová 
z 1. ročníku se umístily na 3. a 4. místě, těsně za odborníky 
z kroměřížské střední školy zaměřené na lesnictví.
Zřetelný úspěch zaznamenali žáci NG v matematické olym-
piádě – v kategorii Z9 obsadil 7. místo kvartán Jaroslav 
Hebnar, který tak postoupil do krajského kola v Olomouci. 
V tomto kole Jaroslav obsadil 13. příčku. Mladší katego-
rie Z6 má na GKJ dokonce vítěze okresního kola – Libora 
Blaštíka.
Matematické dovednosti a logickou úvahu prokázala i ví-
tězka okresního kola kategorie Kadet Matematického Klo-
kana, kvartánka Julie Ptáčková. Řešitelé Jaroslav Hebnar 
a Jan Polách se v téže kategorii okresního kola umístili do 
10. místa. Marek Šťastník v kategorii Benjamin získal krás-
né 8. místo z více než tisícovky zúčastněných.
Mimořádný úspěch zaznamenalo naše gymnázium v kraj-
ském kole Dějepisné olympiády, do něhož se probojovaly 
Anežka Míšová ze sexty a Lenka Kusáková ze septimy. 

Za výjimečnou akci děkujeme krajskému zastupiteli Jiří-
mu Hübnerovi, vrchnímu praporčíkovi Jiřímu Kašparovi 
a všem, kteří se nám během návštěvy 102. výzkumného 
praporu generála Karla Palečka věnovali.
Byla to záživná a naučná exkurze nejen o fungování vo-
jenské základny. Dozvěděli jsme se, jakým arzenálem je 
základna vybavena a jak finančně nákladná tato vybavení 
jsou. Naučili jsme se také nemálo o její historii a dalších 
spoustu zajímavých informací. Quang Tu Le, V5
Exkurze do praporu Karla Palečka byla i přes bolest na-
šich nohou jeden z těch výletů, na který budu vzpomínat 
ještě nějakou dobu. Dozvěděli jsme se, co vše musí vojáci 
ve skutečnosti dělat (a musím říct, že i navzdory mého ne-
zájmu o vojáky jsem byla vyprávěním plně zaujata), čemu 
musí čelit a v čem se vojáci přepravují v různých podmín-

kách. Byla to vskutku ojedinělá příležitost a jeden velký, ne-
zapomenutelný zážitek. Iva Zmeškalová, V5

Markéta Matějková, Kateřina Čižinská
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OPEVNĚNÍ MĚSTA KOJETÍNA – HRADBY, BRÁNY A HRADEBNÍ PŘÍKOPY

Pokračování ze 4/2024

Olomoucká brána
Brána, v počáteční fázi zřejmě s doškovou, později dřevěnou šindelovou střechou, odpovídala svou průchozí šířkou 
a délkou bezpečné kontrole při průjezdu jednoho běžného selského či kupeckého povozu a později také panského kočáru. 
Osoby, které kontrolovaly příchozí a odchozí byli branní (Thorwächter, custodes portae), výběrčí mýtného (Maut-
ner, telonarii) nebo písaři (Schreiber, scribae at portam), pro jejichž činnost byl vyčleněn prostor na bocích průjezdu 
brány. 
Obvyklým pokrokem ve fortifikaci bylo vystavění dřevěné věže, jako nadstavby, v půdorysných rozměrech brány. Dřevěná 
věž se však stala časem kvůli bezpečnosti nevyhovující a byla nahrazena věží z tvrdého materiálu. Touto změnou věž 
více odolávala nepřátelským střelám, více chránila obránce, a kromě střechy nebyla ohrožena požárem.
Vzhled této branné věže se zcela určitě během času z důvodů poškození, rozpadu stavebního materiálu, účelu 
a provozu, měnil. Je možné, že byly změněny i půdorysné rozměry brány.  
Z pozdějších záznamů a map je však možno poměrně přesně určit již ustálené stavební parametry této stavby, protože 
zachované mapy a nákresy jsou uváděny v měřítku vídeňského sáhu, který byl jako délková a plošná míra zaveden 
nařízením pro Dolní Rakousko již v roce 1588. Dávno předtím byl používán nejen v Dolním Rakousku, ale stavitelé ho 
používali i na stavbách na jižní a střední Moravě. 
Vídeňský délkový sáh – Klafter, též Clafter, odpovídá délce 1,9 metrů, sáh čtvereční je plocha 3,6 metrů čtverečních, 
vídeňská stopa je rovna délce 0,32 metrů. 
Olomoucká brána se čtvercovým půdorysem, vystavěná v násobcích a dílech vídeňského sáhu, byla v přízemní 
části postavena, jak bylo obvyklé, z opracovaných kamenů. Věž postavená na bráně měla rohy zřejmě taktéž 
kamenné a na zdi mezi nimi byly pravděpodobně z důvodu značné pracnosti s kamenem použity pálené cihly. 
Vnější šířka brány činila 5,7 metrů (3 víd. sáhy), šířka průjezdu uvnitř brány odpovídá 3,8 metrům (2 víd. sáhy), při 
předpokládané tloušťce zdí 0,64 metru (2 víd. stopy) a pravoúhlém výklenku v délce 0,32 metru (1 víd. stopa) na 
zavěšení křídla vrat. Průjezd, dlouhý 5,7 metrů, a uvnitř široký 4,4 metrů (2 víd. sáhy a 2 víd. stopy), byl uzavřen 
z obou stran dvěma masivními dřevěnými dvoukřídlými vraty, obloukovitého tvaru o výšce zhruba 4,1 metrů 
(2 víd. sáhy a 1 víd. stopa). 
Vrata byla usazena na pantech ve výklenku zdi uvnitř průjezdu a otvírala se dovnitř průjezdu. 
Nad stropem průjezdu se nacházela čtvercová věžní místnost o vnitřní délce jedné stěny přibližně 3,8 metrů 
(2 víd. sáhy) a výšce 1,9 metru (1 víd. sáh) se čtyřmi nebo šesti malými okny, původně střílnami. Čtyřstranná, 
stanová střecha se sklonen asi 45 stupňů byla dřevěná – šindelová. Zda byly nad střechou koule – makovice 
s korouhví, uvedené na situačním nákresu města z roku 1726, nelze doložit.
Celková výška brány se pohybovala kolem 11,4 metrů (6 víd. sáhů).

Obr. Pohled na model Olomoucké brány na přelomu pozdního středověku a raného novověku s brannou věží 
a schodištěm ze strany od náměstí.
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Jak bylo uvedeno dříve, ke vstupu do místnosti nad průchodem brány sloužilo schodiště, vystavěné na boční, 
východní straně stavby. Schodiště bylo zastřešené s vyzděnou boční zdí a stalo se nedílnou součástí brány.

Ve věži bývala ve svých počátcích málo početná ozbrojená posádka, později se strážnými stávali vysloužilí vojáci s dob-
rým zrakem. A protože ve věži trávili celý den, stávala se z místnosti dříve sloužící vojákům, kteří zde měli soudobou zbroj 
a zbraně, místnost obytná, která měla všechny náležitosti k jejímu celodennímu užívání.
Na zachovalých nákresech – vedutě i situačním nákresu, jsou nakresleny nad průjezdem brány dva otvory či okénka 
směřující na náměstí. Můžeme se domnívat, že stejné otvory byly z praktických důvodů i směrem k Olomouckému před-
městí, tedy na sever. Na západní stěně věže okna zakreslena nejsou a východní stěnu věže nelze zhlédnout. Je možné, 
že otvory na severní a jižní straně stačily k pozorování celého okolí branné věže.
Tyto otvory ve zdi sloužily v případě napadení nepřítelem jako střílny, později se z nich stala malá okna. Strážný 
na věži, dříve pověžný, věžník (Thurmwächter, Thürmer, turreanus) nebo také hlásný byla vysoce důležitá a ceněná 
profese. Úkolem strážného bylo střežit pokojný život obyvatel ve dne i v noci a „šturmováním“ (např. prostým voláním, 
zvukem z rohu k troubení, bitím do zvonu na poplach, později snad zvuky z trubky) oznamovat příchod nepřítele, požáry 
a jiná nebezpečí. 
Úroveň výhledu strážného ve věži Olomoucké brány byla v nadmořské výšce kolem 210 metrů, tedy zhruba sedm 
metrů nad terénem a dva až tři metry nad hřebeny střech okolních chalup a domů. Strážný měl nerušený rozhled na město 
a okolí věže do vzdálenosti několika set metrů. 

Obr. Výškopisný graf ukazující na výhled strážného po okolí z věže Olomoucké brány. 
Levý obrázek ukazuje v řezu terén přibližně ve směru sever – jih, pravý ukazuje směr východ – západ. 

K výšce terénu u paty věže (203 m n.m.) – bílá značka, je nutno k výhledu strážného připočítat zhruba sedm metrů.

Branná věž Olomoucké brány sloužila svému účelu mnoho let. Kromě přírodních jevů, jako byly blesk, vichřice či proboře-
ní střechy vlivem tlaku napadaného sněhu, byla střecha věže mnohem více ohrožena požáry, vzniklými při nepřátelských 
útocích, a hlavně při požárech města způsobených nedbalostí obyvatel, kdy se oheň s jiskrami přenášel z jedné doškové 
nebo šindelové střechy chalupy na druhou. Za silného větru nebyla ušetřena ani výše položená střecha městské branné 
věže.
Obyvatelé byli v případě požáru bezmocní, málo účinné bylo jeho hašení vodou z věder, a proto požár trval tak dlouho, do-
kud mnohdy sám neuhasl. Proto požáry ničily velmi často celé ulice a značné části náměstí i s městskými branami. 
Příkladem jsou dříve zmíněné požáry v letech 1714, 1721 a 1724, které tvoří pouze velmi malý díl všech požárů. Pohrom 
bylo mnohem více, avšak jednoznačně nejčastější tragédií byl požár, ať již způsobený neúmyslně či naopak. Samozřejmě 
pro níže postavené chalupy byly pohromou i mnohdy každoroční povodně. 

Vedle brány, z vnější strany hradební zdi, byl v určitém období postaven kolmo k hradební zdi domek či z počátku 
chalupa, jehož umístění a rozměry je možno určit ze zachovalých archiválií a nákresů. 
Jeho jižní štítová zeď o délce 3,8 metrů (2 víd. sáhy), byla součástí hradební zdi. Vchod do domku byl na severní straně 
směrem k Olomouckému předměstí, jedním oknem bylo vidět na cestu k bráně, druhé okno bylo na straně zahrádky. Delší 
strana domku měla délku 7,6 metrů (4 víd. sáhy). Plocha 28,9 m2, na které byl domek postavený, odpovídá přesně osmi 
vídeňským sáhům čtverečným.
Tento údaj je uveden v „Ohlášení k účelu vyměření poplatku“ ve věci smlouvy pod názvem „Směnná dotýčná odstupní 
smlouva“ ze dne 9. března 1886 mezi městskou obcí Kojetín a Janem a Terezií Kotkovými, majiteli domku číslo 1 na par-
cele číslo 54.
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Koncem 18. století je domek popsán takto: „Thorhäuβel beim Ollmützer Thor samt Thürm sub N:1. Dasselbe ist von harten 
Material erbaut, mir Schindeln eingedecht, besteht in einem Wohnzimmer, Küche und Kammer und Hofraum.“ – Domek 
u Olomoucké brány s věží pod číslem 1. Je postaven z tvrdého materiálu, pokrytý šindelem a skládá se z obytné místnosti, 
kuchyně, komory a dvora.

Obr. Pohled na model Olomoucké brány s domkem č. 1, pohled od severu a situační nákres.

V této souvislosti je třeba objasnit, proč byl domek, včetně Olomoucké brány, očíslován číslem 1. 

Číslování domů bylo uzákoněno v době vlády Marie Terezie v únoru 1770 a ve většině obcí proběhlo od podzimu 1770 do 
roku 1771. První číselné označení chalupy v kojetínské matrice narozených je ze dne 7. února roku 1771, kdy se narodil 
Antonín, syn Jana Šťastníka. Jedná se o chalupu ve Vyškovském předměstí staré číslo 57, dnešní číslo 415. 
V této době byla majitelkou Kojetína kněžna Marie Leopoldina z Oettingen-Spielbergu (1741–1795), manželka Arnošta 
Kryštofa hraběte (od roku 1794 knížete) z Kounic-Rittbergu, která sídlila na zámku ve Slavkově. 
V obcích a městech, v níž nesídlila vrchnost, byly stavby, chalupy a domy číslovány od konce města, který byl považován 
za hlavní vjezd do města (náměstí) ze sídla vrchnosti. V případě kněžny Marie Leopoldiny se dá předpokládat, že nejbližší 
příjezd ze Slavkova na náměstí byl Kroměřížskou bránou. 
Avšak kojetínská vrchnost mnoho let sídlila na zámku v Tovačově. Proto byla číslem 1 očíslována Olomoucká brána a také 
její nedílná součást, výše uvedený domek postavený u vnější strany hradební zdi. Číslování pokračovalo po pravé straně 
při vjezdu na náměstí, tudíž hospoda „U Zlatého křížku“ (Okresní dům) má číslo 8, radnice číslo 20 a číslování na náměstí 
pokračovalo Růžovou ulicí a zpět k faře s číslem 48 a na straně kostela přes bývalý Obecní dům (Mateřská školka) číslo 
52 k Olomoucké bráně.
Na předměstích začínalo číslování obvykle prvním domem po pravé straně. Domovní čísla bývala napsána na dře-
věné, plechové nebo keramické tabulce, v omítce nebo provedena štukem.

V roce 1807 již došlo k jednotnému přečíslování chalup a domů, čímž zaniklo samostatné číslování středu města 
(zhruba dnešní náměstí) a jednotlivých předměstí, z nichž každé mělo původně svou číselnou řadu. 
Nové číslování bylo přibližně následující. 
Kojetínské náměstí a ulice Žebračka měla čísla do 100, Kroměřížská ulice přes ulici Blanskou po ulici Ztracenou do 200, 
Podvalí, Přerovská ulice a ulice Mlýnská do 300, ulice Olomoucká, Sperrloch a část Vyškovské ulice do 400 a nad 400 
část ulice Vyškovské a Padlých hrdinů, číslo nad 500 pokračovalo Tvorovskou ulicí a Drahami a čísla nad 600 byla již 
v různých částech města.  
Domy v Židovské ulici měly původní číslování v samostatné číselné řadě římskými číslicemi až do roku 1875, kdy byly 
přečíslovány trojmístnými čísly začínající číslicí 7. V současnosti jsou čísla domů čtyřmístná a začínají číslicí 15.
Mnohá z původních čísel byla po zbourání objektu přenesena na jiné domy, některá zanikla úplně.
V době, kdy ještě chalupy a domy nebyly očíslovány, se k identifikaci místa uvádělo v zápise sousedovo jméno.

Olomoucká brána s přilehlým domkem byla během své existence využívána podle potřeb, které se odvíjely od bezpeč-
nostní situace, tedy od období válek a období relativního bezpečí. 
V období, kdy mezi sebou válčily dvě znepřátelené strany, bývala města i obce předem o této situaci varovány. Bylo tedy 
možno se na případný příchod nepřátel podle možností připravit. Městské brány, hradební zeď a příkopy v těchto přípa-
dech sehrávaly významnou obrannou roli.
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Pokračování příště. Miloš Krybus, Božena Hanáková-Urbanová, Josef Bibr

Brány byly důležité i v době, kdy města nebyla ohrožena válečným stavem. Archiválie, týkající se běžného provozu 
bran, se v Kojetíně nezachovaly nebo vůbec neexistovaly. Nicméně ve městě probíhal pohyb obyvatel, obchodníků a lidí 
s různými potřebami a úmysly. Je pravděpodobné, že obě městské brány a snad i kulisová brána Vyškovská měly stráž 
a osoby-písaře pověřené kontrolou osob, zboží a také výběrem celního poplatku (Ungeld).
Výběr cla nařídil císař Ferdinand I. v roce 1558 celním mandátem ve všech městech královských a mnoha dalších měs-
tech poddanských.
V Olomouci se zachovala „Instrukce pro písaře v branách o vybírání cla“ z roku 1650. I když Olomouc byla králov-
ským městem, byla zřejmě tato „Instrukce“ aplikována dle celního mandátu v dalších městech a můžeme se domnívat, že 
povinnosti z ní vyplývající, musely být dodržovány i v Kojetíně.
Úvod dokumentu sděluje, že Císařský vrchní celní úřad v Olomouci ustanovil písaře v branách dohledem nad vybíráním 
cla v městě Olomouci. Pokyny písařům jsou následující.

1. „Obchodní spolky nebo obchodníci, kupci, kramáři, nýbrž také vše ostatní mýtné doprovodné (nákladové) zboží a zboží 
pro sebe samotné, pro jiné nebo k prodeji s sebou sem vezené a nesené, každé k císařskému vrchnímu úřadu se svými 
pasovými mýtnými listy k prohlédnutí a předplacení je určeno. Všechno má být správně přihlášeno, a ne snad jinak někde 
v městě všechno nebo z části odloženo, když mají písaři v branách formanům, sběračům nebo nosičům jednu malou čí-
selnou značku přidělit. A počet těchto sudů, palet, beden a podobně jmenovaných také názvy a čísly v jedné vlastní o tom 
držené knize záznamů řádně s dosazenými daty zanesen má být.“
2. „Z této moravské knihy zápisů žádný celní poplatek podle císařského patentu nesmí zůstat nezaplacen. Majitelé vín 
musí je předložit k posouzení, zda jejich produkty dosahují dostatečné jakosti a rovněž také moravská, uherská a ostatní 
vína měla by být ochutnána, stejně tak sušené švestky a ostatní sušené ovoce a musí se za ně clo zaplatit a doložit hod-
nověrné potvrzení se značkou, aby takové z Rakouska nebo z nějakého na Moravě ležícího místa dovezené víno zase 
k proclení zadrženo mělo by být.“
3. „Rovněž zboží nebo dopravované (nákladové) zboží ven ze země vezené mělo by být takovým řádným a z vrchního 
celního úřadu podepsaným mýtným listem nebo vyhotovenou značkou opatřeno, a to zboží obchodního a řemeslného 
spolku, tak také z trhu ze země vezené k prohlédnutí, zda vzácné, dáno a neproclené náhle v době večerní přivezené cizí 
zboží, rovněž tak bedny, balíky a palety mají být označeny.
4. „Pobyt duchovních a světských osob také není od prohlídky osvobozen, nýbrž měli by také všichni, obzvláště cestující, 
vojáci a důstojníci zkontrolováni a rovněž tak pošta skrz prošlá, zda mají s sebou něco k proclení a písaři v branách mají 
dovolení jejich zavazadla, cestovní kufry apod. otevřít a prohledat a pokud by něco mýtnému podléhalo, má být zadrženo 
a k další kontrole úředně podáno a clo zaplaceno.“
5. „Zboží vně ze země vezené nebo posílané musí kromě mýtného listu dvě stejné znějící značky mít, z nichž jedna čer-
veným a druhá černým inkoustem popsána bude. Písaři v branách měli by od nájemců uloženého zboží červenou značku 
vyžadovat a jim uzavřenou místnost k uložení poskytovat. To ostatní formanům zboží v rukou ponechati.“
6. „Měli by písaři v branách mít dohled také nad židovským dopravovaným zbožím, které dvakrát týdně je do města 
dovezeno nebo drženo, a to rozličné zboží, dávat pozor na přeběhlíky a měli by písaři v branách jim židům jejich zboží 
pokaždé hned po dovozu a proclení zaplombovat, taktéž všechny skrýše a krosny prohledat, a když z ciziny neproclené 
nezaplombované zboží při sobě mají, to všechno zaplombované mělo by být, a to bez překážky nechat projít. Kde není 
zaplombováno bez nějakých potíží zadržet a na úřad doručit.“

Z výše uvedeného textu je patrné, že písař měl mnoho povinností a v době trhových dnů, bylo třeba dohled posílit. 
Výstavba domku, přistavěného k Olomoucké bráně, později očíslovaného číslem 1, měla své důvody. Prostor na bocích 
v průjezdu brány již nevyhovoval úředním osobám, které prováděly úkony související s bezpečností a kontrolou osob 
a zboží během stále vyššího počtu trhových dnů. Kontroly se zaměřovaly především na potraviny včetně vína a tabáku. 
Z tohoto zboží byla vybírána potravní daň, tzv. akcíz, a proto se výběrčím těchto daní říkalo akcízáci (akcízák). Kdy byl 
domek postaven, není doložitelné, ale například v Kroměříži byl obdobný výběrčí domek potravní daně postaven z vnější 
strany hradeb u Kovářské brány již v roce 1772. 
Můžeme se však domnívat, že domek u Olomoucké brány byl v Kojetíně z důvodů nařízeného výběru potravní 
daně využit pro tyto účely v posledních desetiletích 18. století, avšak postaven mohl být mnohem dříve. 

V roce 1801 byl sepsán „Inventář o hospodářských věcech v obecních staveních“. Tento dokument sepisuje inventář 
v místnostech jednotlivých městských objektů.
Zápis sděluje (zkráceno), „Nad Holomúczkau Branu w Kwartirze Inwalidi Franze Koutniho: Dole u Schodú sproste dwer-
ze s 2 Panty, 2 Haky, a zapaditym zamkem...1, zapadity zamek schazi, Przi Swiedniczi nowy dwerze s 2 Panty 2 Haky, 
a zeleznau Klikú…1, Kamna Nowy…1, dále šestery okna a dveře u starých schodů.
O domku u brány je zapsáno (zkráceno), „Dole wedle Brany w Kwartiru zamecznika Janna Richtra: zwenku dwogati dwer-
ze s 4 Pantama ...1, dwerze do Swiednicze s Pantama…1, Okna…2, chaterny, Byli (Bílá) Kamna Nowy…1, Lawicze Kole 
Nich…2, Deska nowa nad oknem…1, Dwerze na Komúrku s Pantama…1, Schody nowy drzewieny na húru…1, Przitom 
Kwartirze Zahradka…1.“
Z inventárního zápisu je patrné, že v roce 1801 byla místnost nad průjezdem Olomoucké brány vedena již jako 
místnost obytná, nikoliv sloužící obráncům města. Domek u brány se zahrádkou byl taktéž změněn na běžné 
obydlí se zámečnickou dílnou. 
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Obě dívky prokázaly téměř encyklopedické znalosti zada-
ného historického úseku, které čerpaly z tištěných či audio-

vizuálních materiálů. Lenka 
Kusáková soutěž vyhrála 
a vysloužila si tak červno-
vou účast v celostátním 
kole, kde bude reprezento-
vat Olomoucký kraj.
Třetí víkend v dubnu pro-
běhlo na FF UP v Olomou-
ci krajské finále zeměpisné 
vědomostní soutěže Euro-
rebus. Gymnázium Kojetín 
zastupovaly třídy prima, 
sekunda, tercie, kvarta, 
kvinta a sexta. Benjamínci 
soutěže – primáni – ve slo-

žení Ester Hanulíková, Libor Blaštík – se umístili na krás-
ném třetím místě a postupují tak do celostátního finále v 
Praze.
Konečně v okresním kole biologické olympiády si soutěžící 
Dam Anh Thi vybojovala 3. místo a postoupila do krajského 
kola olympiády.
Kromě klání mezi školami se soutěžilo i na gymnáziu sa-
motném – téma Světové školy „Voda“ se zviditelnilo jako 
průřezové téma napříč mnoha vyučovanými předměty. Te-
matický týden vyvrcholil vědomostním testem Zázraky vody 
realizovaným právě ve Světový den školy. Během měsíce 
března proběhla desetikolová literární soutěž, ve které za-
bodovaly Nikol Burešová ze sekundy a Míša Rotreklová 
z 2. ročníku.
Žákům gymnázia přejeme další úspěšné měsíce.

Markéta Matějková 

Dechový orchestr ZUŠ Kojetín
znovu mezi nejlepšími 

Vrcholem našich letošních soutěžních úspěchů je postup 
Dechového orchestru ZUŠ Kojetín do celostátního kola 
mezi nejlepší orchestry základních uměleckých škol ČR.
Své vystoupení v krajském kole, které se uskutečnilo v so-
botu 6. dubna v ZUŠ B. Kozánka v Přerově, zvládli naši 
mladí muzikanti na jedničku s hvězdičkou. A nezůstalo jen 
u dobrého pocitu z předvedeného soutěžního výkonu, ná-
sledné vyhlášení výsledků a verdikt poroty – umístění ve 
zlatém pásmu s postupem do Ústředního kola, udělalo 
všem obrovskou radost. 
Velké poděkování a gratulace patří všem muzikantům, ale 
především učiteli Vítu Andrýskovi, který převzal v letošním 
školním roce pomyslné otěže vedení orchestru a má tak 
svoji nadmíru úspěšnou soutěžní premiéru. Poděkování 
patří i učiteli Liboru Žabenskému za jeho pomoc a spolu-
práci při přípravě soutěžního programu.

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA KOJETÍN
Barvy naší školy a Kojetína bude Dechový orchestr hájit 
10. května v Základní umělecké škole ve Veselí nad Mo-
ravou. 
Ať vám to děcka hraje a zpívá co nejlíp. Přejeme vám hod-
ně štěstí a učiteli pevné nervy.                         Vaše ZUŠka

Jak hudba a zpěv utváří osobnost
a ovlivňuje vývoj dítěte
„Zařaďte hudbu do života vašeho dítěte co nejdříve,“ uvedl 
pro UNICEF Dr. Ibrahim Baltagi, který je vedoucím hudeb-
ního programu na Libanonské mezinárodní univerzitě a vy-
dal řadu hudebních knih pro děti.

Hudba je součástí našeho života už před narozením. Pro-
vází nás dětstvím, dospíváním i dospělostí. Konkrétní hud-
bu máme spojenou s nejkrásnějšími ale i nejbolestnějšími 
momenty v životě. I to ukazuje, jak velkou roli na úrovni vě-
domé i podvědomé při vývoji člověka hraje. Jak konkrétně 
se tedy hudba podílí na utváření osobnosti?
Když se děti věnují hudbě, pomáhá to s rychlejším rozvo-
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Kojetínští zpěváci mají zlato v hrdle
Ano. Zpěv tvoří z dětí úspěšné sebevědomé osobnosti. 
Ve čtvrtek 18. dubna 2024 se v Základní umělecké škola 
A. Dvořáka v Lipníku nad Bečvou uskutečnila okresní pře-
hlídka v sólovém a komorním zpěvu „Moravská brána“. 
Naše pěvecké oddělení mělo zastoupení ve všech katego-
riích. „Moravskou bránou“ úspěšně prošlo čtrnáct kojetín-
ských zpěváků a zpěvaček.
S obrovskou radostí vám můžeme sdělit následující úspěš-
né výsledky. Barunka Trpišovská si odvezla z okresní pře-
hlídky zpěváků ocenění ve zlatém pásmu. 
Stříbro si v různých kategoriích odvezla nejpočetnější sku-

pina našich žáků: Valentýna Juřicová, Tereza Moudrá, Hon-
za Ohlídal, Anita Zezulová, Anh Thien Dam, Mia Daviso-
vá, Klaudie Káňová, Jáchym Švrčina, Sabina Řihošková, 
Adam Slováček a Markéta Miklová. 
A také skvělé bronzové pásmo si v Lipníku vyzpívaly Anež-
ka Málková a Tereza Poláchová. Terezka tak udělala za vý-
bornými výkony našich zpěváků bronzovou tečku.
Všem úspěšným kojetínským zpěvákům gratulujeme za 
skvělou reprezentaci. Samozřejmě velký dík patří p. učitel-
kám Barboře Úlehlové a Magdaléně Radoňové za výbor-
nou přípravu žáků. Díky patří i korepetitorům Lence Čecho-
vé a Luboru Horákovi, kteří naše zpěváky doprovázeli. 

Vaše ZUŠka

ZUŠka vás zve…
aneb Kolotoč se roztáčí
Blíží se konec školního roku a ZUŠka, jako každým rokem, 
finišuje velkým počtem akcí. Mimo tradičních besídek v sále 
školy přijměte, prosím, pozvánku na některé významné 
akce posledních dvou měsíců školního roku. 
Absolventské koncerty patří k těm nejslavnostnějším 
vystoupením v průběhu studia na ZUŠ. Letošní školní rok 

jem a osvojením si mluvené řeči. Hudba také podporuje 
lepší porozumění významu slov, výslovnost a komunikaci 
mezi dětmi navzájem i mezi dětmi a dospělými. Přispívá 
také ke zlepšení dovednosti čtení s porozuměním, které 
dětem umožňuje lépe vstřebávat informace z knížek i jinde 
uvedených textů.
Lepší prospěch a vyšší IQ
Děti rychleji chápou učivo, když dostávají instrukce pro-
střednictvím melodií, rytmů a písní. Hudba pomáhá zlep-
šovat verbální paměťové schopnosti, umění řešit problémy 
a podporuje kreativní myšlení. Studie vědců z Ženevské 
univerzity ve Švýcarsku potvrzuje, že děti s hudební prů-
pravou si lépe pamatují slova a mají přesnější výslovnost 
ve druhém jazyce.
Hudba zlepšuje motorické schopnosti
Hudba pomáhá dětem lépe rozvíjet motoriku hrubou i jem-
nou, jak dokazuje mimo jiné rozsáhlá srovnávací studie, 
která se opírá o data posbíraná z mnoha průzkumů reali-
zovaných v průběhu více než patnácti let. Hra na hudební 
nástroje mimo jiné podporuje koordinaci rukou a očí a po-
siluje prstové svaly. Děti věnující se hudbě mají lepší rov-
nováhu, organizovanější pohyby, dokážou je lépe propojit 
i načasovat. 
Pomáhá rozvíjet emoční inteligenci
Sami jistě vnímáte, jak silný vliv má hudba na emoce. Proto 

je úžasným nástrojem při snaze o rozvoj emoční inteligence 
u dětí. Díky hudbě se děti rychleji a přirozeně učí lépe a sro-
zumitelněji projevovat.. Tato dovednost je neocenitelná pro 
celý život bez ohledu na to, jestli se dítě v dospělosti stane 
hercem či jiným umělcem, protože tak získá cenné nástroje 
k budování úspěšných vztahů.
 Hudba posiluje kreativitu
Poslech hudby i aktivní zpěv a hraní na hudební nástroje 
zlepšují představivost, usnadňují pochopení abstraktních 
pojmů a rozšiřují úroveň porozumění. Hudba povzbuzuje 
děti ke zkoušení a používání různých způsobů vyjadřová-
ní, ať už například v podobě kreslení obrázků nebo psaní 
příběhů.
Zlepšení sociálních dovedností
Hudba pomáhá také ke zlepšení rozvoje vzájemných 
vztahů mezi dětmi navzájem i mezi dětmi a dospělými. 
Je prostředkem, který významně podporuje komunikaci 
a spolupráci. Když se děti učí hrát na hudební nástroje, 
nebo se společně účastní školních představení, pomáhá 
jim to pracovat jako tým, nacházet společnou řeč prostřed-
nictvím společných zájmů a zkušeností s učením. Hudba 
spojuje lidi různého věku, původu a přesvědčení, buduje 
mezi nimi důvěru a respekt. 

Zdroj: marianne.cz, autor: Liv Boková 

absolvuje na naší škole dvacet žáků. Termíny absolvent-
ských koncertů jsou pro letošní školní rok stanoveny takto: 
1. Absolventský koncert 24. dubna 2024, 2. Absolventský 
koncert 17. května 2024, 3. Absolventský koncert 4. červ-
na 2024. Všechny koncerty probíhají v sále školy v čase od 
17 hodin a jste na ně srdečně zváni.
Výchovné koncerty pro žáky MŠ, 1. stupně ZŠ
Stalo se již tradicí, že v měsíci květnu připravujeme pro 
žáky MŠ a ZŠ výchovné koncerty. Stejně jako v loňském 
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roce přivítáme v našem sále děti z MŠ a ZŠ z Kojetína 
a přilehlých spádových obcí. A jaképak téma jsme si pro vás 
přichystali? Zatím je to překvapení. Ale můžeme prozradit, 
že se můžete těšit na představení plné zvuků, hudby, písni-
ček, dětí, zvířátek a spoustu zábavy. 

ZUŠ Open 2024
Celostátní festival nadačního fondu Magdaleny Kožené 
vstupuje již do svého VIII. ročníku. Letos o to slavnostněji, 
jelikož bude probíhat v roce, který je nazván „Rokem české 
hudby“.
ZUŠka ve spolupráci s MěKS v Kojetíně vás tímto všechny 
srdečně zve 29. května v 16.00 hodin na Masarykovo ná-
městí, kde se jako každým rokem představí kojetínští muzi-
kanti v pestré směsici instrumentální hudby a písní nejrůz-
nějších období a žánrů.

Noc kostelů
I letos můžete slyšet a vidět vystoupení žáků a učitelů naší 
školy na akci, která má svou jedinečnou atmosféru. Je pro 
nás ctí opět se zúčastnit v pátek 7. června 2024 Noci kos-
telů.

Den otevřených dveří 
Dveře budou otevřeny všem zájemcům o prohlídku naší 
školy 10.června 2024 v době od 12.00 do 16.00 hodin. 
Všichni jste srdečně zváni.

Zápis nových žáků
Zápis nových žáků bude probíhat 10.–14. června 2024 
a 17.–21. června 2024 v čase mezi 12.00–16.00 hodin. Zá-
jemci se mohou informovat i mimo uvedené termíny.

Klavírní koncert k roku české hudby
Jako třešničku na dortu Dne otevřených dveří připravujeme 
u příležitosti Roku české hudby klavírní koncert vynikající-
ho českého klavíristy Tomáše Víška. Koncert proběhne 10. 
června 2024 v sále ZUŠ v 17.00 hodin.

Více akcí naleznete na stránkách ZUŠ Kojetín a sociálních 
sítích. 

Jste srdečně zváni. Vaše ZUŠka
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DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE KOJETÍN INFORMUJE
Pobytové letní tábory – volná místa

PŘIPRAVUJEME
Výukové keramické programy

pro MŠ a ZŠ
Dopravní výchova

výukový program pro ZŠ
5. 5. 2024

Hanácká kojetínská desítka
9. 5. 2024

Velká cena
Štafetový závod na koloběžkách 

13. 5. 2024
Zlatý list

místní kolo postupové
přírodovědně-ekologické soutěže

1. 6. 2024
Den dětí na střelnici 

Bližší info o všech připravovaných akcích najdete
na www.ddm.kojetin.cz

a facebookových stránkách DDM Kojetín.
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MĚSTSKÁ KNIHOVNA MěKS KOJETÍN
Duben v knihovně
V dubnu proběhla plánovaná revize a aktualizace fondu, 
knihovna byla ve dnech 15. – 26. dubna 2024 pro veřejnost 
uzavřena. Revidovali jsme cca 20 000 svazků, z nichž jsme 
vyřadili zastaralé a opotřebované tituly, které po odepsání 
budou připraveny k prodeji. Významnou a velmi oblíbenou 
akcí v měsíci dubnu byl Pohádkový večer s Andersenem 

(12. dubna 2024), akce celostátního významu, pořádaná 
u příležitosti narození slavného dánského pohádkáře H. 
CH. Andersena. A jaký letošní večer nabízel témata? Ande-
rsenova pohádka Sněhová královna (poprvé publikována 
1844 -180 let), 100. výročí by oslavil v příštím roce Edu-
ard Petiška. ALE! Třešničkou na dortu byly 75. narozeni-
ny Petra Síse (mezinárodně uznávaný autor knih pro děti, 
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PŘIPRAVUJEME NA KVĚTEN A ČERVEN 2024
JAK TO BYLO V KVĚTNU 1945?

OSVOBOZENÍ KOJETÍNA 6. 5. 1945
Literární beseda pro žáky 5. tříd ZŠ

inspirovaná knihou
P. Jiráka: „Kojetín v době protektorátu“,

R. Pachmana: Tylda a tvorbou V. Körnera. 

DOMÁCÍ MAZLÍČEK
Sdílené čtení a tvořivá dílnička na téma

„zvířátka a domácí mazlíčci“
pro ŠD Kojetín a Lobodice

a Klub malých čtenářů z Polkovic.

LEKCE INFORMAČNÍ VÝCHOVY
Základní rozdělení literatury, popis knihy s názornými 

ukázkami a formou hry pro 2. třídy ZŠ.

UŽ JSEM ČTENÁŘ – KNÍŽKA PRO PRVŇÁČKA
červen, ke Dni dětí, pro 1. třídy ZŠ zapojených do projektu

16. ročník dlouhodobého celostátního projektu, jehož 
cílem je přivést děti hned od počátku školní docházky

do knihoven, vytvářet u nich návyk na pravidelnou četbu, 
rozšiřovat jejich dovednosti v získávání informací

z různých dostupných zdrojů. Oceňovat originální knížkou 
děti za to, že zvládly základy čtení, a tak u nich

podporovat vztah k četbě a čtenářství. Propagovat dětské 
čtenářství v rodině, škole a obci. Odměnou za úspěšné 
absolvování projektu je pro děti knížka pro prvňáčka, 

původní česká novinka, která byla napsána a ilustrována 
výhradně pro účastníky projektu a kterou nelze v běžné 
knihkupecké síti minimálně tři roky koupit. Ve školním 

roce 2023/24 je to kniha spisovatelky Zuzany Pospíšilové 
a ilustrátorky Ivety Autratové Kouzelné brýle.

Více se dozvíte na webových stránkách MěKS Kojetín: www.mekskojetin.cz/mestska-knihovna
facebooku a rajče.net – Městská knihovna MěKS Kojetín

ilustrátor, grafik a tvůrce animovaných filmů českého půvo-
du). Naší inspirací byla autorova kniha Tři zlaté klíče. Knížka 
je o milovaném městě Praze a je věnována dceři Madlence. 
Odemyká dvířka poznání autorova dětství i jeho magického 
světa... prolínají se historické legendy s osobními příběhy 
a vzpomínkami. Černá kočička nás provází křivolakými uli-
cemi Starého Města a Malé Strany. Tři zlaté klíče otevírají 
tajemné dveře starých pražských pověstí o Bruncvíkovi, 
o Golemovi a o mistru Hanušovi a jeho staroměstském or-
loji. Všechny hry, čtení, tvoření, či stezka odvahy se vztaho-
valy k vyhlášeným tématům.
Odkaz na fotky: Večer s Andersenem 12.4.2024 – knihov-
na-kojetin – album na Rajčeti (idnes.cz)
Dále se uskutečnila zajímavá prezentace s promítáním 
Povídání o vodě, kterou pro ŠD a Kluby malých čtenářů 
z Polkovic a Lobodic připravily studentky Gymnázia Kojetín 
– slečny Huterová a Štěpánková. Moc děkujeme a těšíme 
se na další spolupráci.
V dubnu také proběhly knihovnická minima pro děti z MŠ 
a vyhlášení vítězů výtvarné soutěže Mladý výtvarník. 
Návštěvníci knihovny rozhodli následovně: 1. Laura Petro-
vá, 2. Anna Klymliuk, 3. Veronika Slováčková. Zvláštní cenu 
knihovnic získala: Lily Pouperová. Blahopřejeme!

Jitka Lorencová, vedoucí knihovny
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Kultura v květnu
Dne 4. dubna 2024 zasáhla, nejen Městské kulturní středis-
ko Kojetín, smutná zpráva, že nás navždy opustil architekt, 
umělec a vážený kojetínský rodák pan Boleslav Leinert ve 
věku 93 let. Již od útlého mládí zasvětil svůj život malování 
a kreslení především technikou akvarelu a kresby tužkou. 
Byl dlouholetým členem tvůrčí skupiny Signál 64 a jeho ne-
dílnou součástí. Ve své době byl také místostarostou města 
Kojetína. Za kojetínskou kulturu jsme se s ním rozloučili dne 
9. dubna 2024, kdy se konalo rozloučení s tímto význam-
ným a nezapomenutelným člověkem, po kterém zůstane 
nevyplněné místo, nejen v našich srdcích.

V rámci tradičních akcí jako jsou Velikonoce, Vánoce a Brá-
ny do staréch časů na Hané jsme se rozhodli založit na 
nádvoří v Husově ulici bylinkovou zahrádku. Toto nevyužité 
nádvoří, které udržujeme na vlastní náklady, aby nezarost-

lo, zvelebíme a ředitelka MěKS Hana Svačinová se zavá-
zala k úkolu, kde bude v těchto prostorách pěstovat různé 
druhy bylin a květeny, které budou sloužit jako edukační 
pomůcky při výše jmenovaných akcích. Tímto prospějeme 
nejen mimoškolskému vzdělávání mládeže v nejbližším 
regionu, ale i našim včelařům, a také pozitivně ovlivníme 
přírodní klima v centru Kojetína.
Dalším našim počinem v měsíci dubnu byla demontáž pří-
střešku na betlém, který stál až doposud na Masarykově 
náměstí. Ne že bychom zaspali, ale nechali jsme tento 
přístřešek na náměstí, (samozřejmě bez Svaté rodiny, Tří 
králů a dalších figurek, které jsme uschovali již v půli ledna) 
v domnění, že bude využit i při dalších kulturních akcích, 
nebo poslouží jako foto koutek. Bohužel posloužil pouze je-
denkráte při velikonoční výzdobě náměstí a posléze byl ne-
žádoucí, tudíž jsme jej vlastními silami odstranili a převezli 
do skladu v Husově ulici, kde bude umístěn až do dalšího 
rozsvěcení vánočního stromu.
Také bigbítoví fandové a milovníci taneční zábavy nepřišli 
v Kojetíně zkrátka. Po březnovém nátřesku kapel Polygon 
a TTQ (30. března 2024) v sobotu 6. dubna 2024 roz-
pumpovala místní sokolovnu kapela Kameron pocházející 
z Přerovska. Skupinu založil bubeník Jakub Herman a kyta-
rista Roman Dočkalík. V létě roku 2021 oslavila kapela 10. 
výročí a zároveň vydala CD – Křídla temna, které obsahuje 
čtrnáct písní. Kameron nade vše miluje ten pocit, když pod 
podiem skáče ten dav bavících se lidí, ten je totiž návykový.

Ve středu 10. dubna 2024 ožilo Masarykovo náměstí far-
mářskými trhy, kdy si mohli zájemci vybrat z bohaté škály 
širokého sortimentu. Trhům vévodily především farmářské 
speciality v podobě zabijačkových specialit, domácího pe-
čiva, různých laskomin, ale i praktické věci do domácnosti 
nebo dřevěné hračky. Další farmářské trhy budou v Kojetí-
ně probíhat ve středu 15. května od 9.00 do 16.00 hodin, již 
tradičně na Masarykově náměstí.
V současné době se zaměřujeme také na rozšíření naší 
populární atrakce, kterou je Hrůzostrašné sklepení. Nově 
jsme zpřístupnili další dvě části, kde příchozí překvapí dračí 
sluj a čarodějnický brloh, kde se zaručeně musí bát i do-
spělí. Bohužel jsme museli také některé stávající exponáty 
opravit, díky vandalismu určitých jedinců, kterým v nestře-
žené chvíli činí potěšení tuto atrakci ničit. Nicméně, i přes 
tyto peripetie, se chystáme pokračovat v tomto bohulibém 
díle a dále zatraktivňovat a rozšiřovat tuto expozici.
Více info na www.mekskojetin.cz                                -miza-

MĚSTSKÉ KULTURNÍ STŘEDISKO KOJETÍN
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Junák - český skaut, středisko Kojetín, z.s.

  
  

Cena:  skauti do 15 let 4 000 Kč
  neregistrovaní 5 000 Kč

KONTAKT: LUCIE HANÁKOVÁ
   606 460 482
   HANAK.LUCIE@email.cz

   Antonín výtiska
   604 390 044
   Antonin.vytiska@seznam.cz
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* MěKS Kojetín – Sokolovna, náměstí Republiky 1033
* Informace VIC, Masarykovo náměstí 8   * Knihovna – VIC, Masarykovo náměstí 8

* Potraviny Dobrůtky od Verunky, Tyršova 1393
 * Potraviny DOLABUŽ Masarykovo náměstí 54  * Ivana Krejčiříková, Kovalovice 45

DĚKUJEME VŠEM ZA PODPORU ZAKOUPENÍM TIŠTĚNÉHO ZPRAVODAJE!!!
od 10. na www.mekskojetin.cz/kojetinsky-zpravodaj

PRODEJNÍ MÍSTA KOJETÍNSKÉHO ZPRAVODAJE V KOJETÍNĚ



34

Kojetínský zpravodaj                                                                                                                    5/2024

CENTRUM SOCIÁLNÍCH SLUŽEB KOJETÍN INFORMUJE
Vítaní jara
Akci „Vítání jara“ jsme pro naše seniory připravili v Kul-
turním domě Kojetín. Odpolednem nás provázela Marie 
Němečková, vystoupila hudební dvojice Honza & Petr 
z Olomouce, dále z DDM Kojetín dívčí taneční skupina Silu-
ety pod vedením učitelky Fréharové. Doprovodný program 
zajistil zpěvem a hrou na klávesy Jaroslav Přikryl. Jako pře-
kvapení jsme připravili prodej velikonočních perníčků Tere-
zy Přivřelové a tradičně nám Školní jídelna Kojetín zajistila 
občerstvení pro všechny účastníky. Akce se nám velmi vy-
dařila a senioři si hudební a taneční vystoupení užili.

Pavlína Gremlicová

Canisterapie – dubnové setkání
Závěrečné lekce canisterapie, které máme díky Nadačnímu 
fondu Českého rozhlasu a jeho projektu Ježíškova vnouča-

ta 2022/24 proběhly na 
DPS J. Peštuky. Už nyní 
se ovšem můžeme těšit 
na další pokračování, 
a to díky skvělé spolu-
práci organizaci Spolu-
Tudy z.ú. Tak plynule na-
vážeme na nová pravi-
delná setkání. S nadchá-
zejících teplým počasím 
opět rozšíříme lekce i na 
ostatní DPS, kde budou 

sezení probíhat ve venkovních prostorách. Těšíme se na 
Janu Janků a její psí partii border kolií.

Pavlína Gremlicová

Závěr letního semestru VU3V
V polovině dubna naši studenti VU3V řádně ukončili letní 
semestr s tématem Habsburkové bez trůnu. Všech šest 
lekcí a závěrečný velký test jsme absolvovali úspěšně. Nyní 

se můžeme těšit na květnové závěrečné promoce v Praze, 
které každoročně probíhají v Provozně ekonomické fakultě 
ČZU. Dále nás ještě čeká závěrečný seminář ve Frenštátě 
pod Radhoštěm, který proběhne v červnu. Studentů v tom-
to semestru bylo 27 a nás těší takto velký zájem.

Pavlína Gremlicová
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Přednáška – nejkrásnější železnice
světa
Se zajímavou přenáškou za námi přijel Dušan Pořízka 
z Lipníku nad Bečvou. V prezentaci jsme prošli historii vzni-
ku železnic, nejkrásnější panoramatické vlaky hor, nejdelší 
železniční tratě světa, luxusní vlaky i vlaky chudých rozvo-
jových zemí. Prohlédli jsme si detailně a popsali technicky 
a technologicky nejrychlejší vlaky na světě, dozvěděli jsme 
se o nejvýše položených železnicích světa a na konci se 
zastavili u nostalgických jízd starými lokomotivami i vagony 
v ČR. A na závěr přednášky nám Jaroslav Bělka z Kojetína, 
který na naši besedu také přišel, ukázal svou krásnou fo-
togalerii nádraží z Kojetína a okolních měst. Přednáška se 
seniorům moc líbila.                              Pavlína Gremlicová

Osmé Setkání sekce terénních
pracovníků v rámci APSS ČR
Olomouckého kraje
Dne 16. dubna 2024 proběhlo v Kojetíně 8. Setkání sekce 
terénních pracovníků v rámci APSS ČR Olomouckého kra-
je. Setkání organizovala a programem provázela ředitelka 
CSS Kojetín Blanka Laboňová. Na setkání vystoupil sta-
rosta města Kojetína Leoš Ptáček, místostarosta Jaroslav 

Bělka, dále také Zb. Vočka, vedoucí OSV Krajského úřadu 
Olomouckého kraje a ředitelka Pečovatelské služby Města 
Dvůr Králové nad Labem M. Hauke. Vedoucí Městské poli-
cie Kojetín A. Jiřík, představil provoz tísňových tlačítek pro 
seniory a proběhly prezentace firmy s informačními systé-
my pro lidi, kteří pečují o lidi a firmy, která se specializuje na 
dodávky zdravotnické techniky. Více informací o krajských 
zasedáních na: www.apsscr.cz/konference/krajske-akce

Pavlína Gremlicová
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CÍRKEV ČESKOSLOVENSKÁ HUSITSKÁ
Náboženská obec CČSH Kojetín a Tovačov 

5. 5. 2024 Neděle – 5. po Velikonocích (Rogate)
BOHOSLUŽBY

od 8.15 hodin ve Skalce (sál Obecního domu)
od 10.00 hodin v Husově sboru

9. 5. 2024 Čtvrtek – Nanebevstoupení Páně
MÁJOVÁ POBOŽNOST

od 16.00 hodin na faře

12.5.2024 Neděle – 6. po Velikonocích (Exaudi)
BOHOSLUŽBY

od 10.00 hodin v Husově sboru

19. 5. 2024 Neděle – Boží hod Svatodušní (Letnice)
SLAVNOSTNÍ BOHOSLUŽBY
od 10.00 hodin v Husově sboru

Program slavnostních setkání v květnu 2024 (v čase „Máje“)

„Víra je podstata věcí, v něž doufáme, důkaz skutečností, jež nevidíme.
Díky ní naši předkové došli u Boha uznání. Vírou rozumíme, že vesmír byl stvořen Božím slovem, takže to,

co vidíme, nevzniklo z ničeho viditelného.“ Židům 11,1-3

26. 5.2024 Neděle 
– 1. po svatém Duchu (Nejsvětější Trojice)

SLAVNOSTNÍ BOHOSLUŽBY
od 10.00 hodin v Husově sboru

26. 5. 2024 Neděle
zahájení lázeňské sezóny v lázních Skalka

ŽEHNÁNÍ PRAMENŮM
ekumenická slavnost: od 14.00 hodin otevřen

lázeňský areál; jarmark, stánky, občerstvení, muzika; 
slavnost začíná ve 14.30 hodin

(lázeňský park ve Skalce „u Pramenů“)

2. 6. 2024 Neděle – 2. po svatém Duchu
BOHOSLUŽBY

od 8.15 hodin ve Skalce (sál Obecního domu)
od 10.00 hodin v Husově sboru

Oznámení: Farní úřad CČSH v Ko-
jetíně (Husova 796, kancelář v příze-
mí) je k dispozici členům i veřejnosti 
v pondělí a ve středu od 9 do 15 hodin. 
Jinak dle dohody. Volejte, laskavě, na 
telefonní číslo 777 706 511 nebo pište 
na email: ccsh.kojetin@centrum.cz
Naší sestrou farářkou je Petra Hruško-
vá z Hranic n/M., telefon: 606 207 782 
email: petra.hruskova@email.cz  
Naše společenství je „otevřené“ všem 

„hledajícím“! Letošní prohlídky Huso-
va sboru (synagogy) je třeba teprve 
dohodnout. Výsledek bude oznámen, 
nejdříve v druhé půli května. Podrob-
nější informace a aktuální data setká-
ní i mnoho dalšího najdete na našich 
webových stránkách: http://ccshkoje-
tin.cz/
a v aktuálním čísle Kojetínského zpra-
vodaje:
https://mekskojetin.cz/archiv-casopisu  

„Bůh ať je požehnán – mou prosbu neodmítl, svou lásku mi neodňal!“ Žalm 66,20

Biblický verš měsíce:Myšlenka měsíce:Citát měsíce:

Fotogalerie: https://www.zonerama.
com/captainjtc  FB: https://www.face-
book.com/ccsh.kojetin 
Aktuálně z CČSH: https://www.aktual-
ne.ccsh.cz/ 
Bohoslužby on-line: https://www.aktu-
alne.ccsh.cz/bohosluzby-a-promluvy.
html
Společně pomáháme potřebným: htt-
ps://www.husitskadiakonie.cz/poma-
hejte-s-nami/                         Jiří Pleva

KOUPÍM
GARÁŽ V KOJETÍNĚ

pro vlastní potřebu.

Děkuji za nabídku.

Telefon: 774 556 081

MĚKS Kojetín nabízí

ZAPŮJČENÍ KOSTÝMŮ
PRO DOSPĚLÉ I PRO DĚTI

na různé příležitosti...

Půjčovné: 100 Kč/kostým

Blžší info: MěKS Kojetín, Sokolovna,
náměstí Republiky 1033, 752 01 Kojetín

Telefon: 581 76 20 46, 774 001 405
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TJ SOKOL KOJETÍN pořádá letní stanový tábor ve Vrážném

28. 6. – 6. 7. 2024
TÁBORNICKÁ ŠKOLA DOROSTU

– pro účastníky ve věku 15-19 let,
Vklad: 3 800 Kč

Informace a přihlášky: Martin Juřen, tel. 604 840 992
e-mail: martin.juren@gmail.com a na www.dvoutakt.cz

6. 7. – 13. 7. 2024
TÁBOROVÁ ZÁKLADNA PRONAJATA

13. 7. – 20. 7. 2024
TÁBOR RODIČŮ S DĚTMI I

– pro děti ve věku 3-7 let,
Vklad: 2 500 Kč/dítě, 3 200 Kč/ dospělý

Informace a přihlášky: Lenka Urbánková, tel. 777 030 811
e-mail: lenicka.nemeckova@centrum.cz

20. 7. – 27. 7. 2024
TÁBOR RODIČŮ S DĚTMI II
– táborová základna pronajata,

Informace a přihlášky: Eva Pěchová, tel. 728 009 202
e-mail: pechaeva@seznam.cz

27. 7. – 3. 8. 2024
TÁBOR RODIČŮ S DĚTMI III
– pro děti věkově neomezeno,

Vklad: 2 500 Kč/dítě, 3 200 Kč/dospělý
Informace a přihlášky: Zuzana Veselá

tel. 608 505 280
www.vrazne.net

3. 8. – 10. 8. 2024
TÁBOR MLADŠÍHO ŽACTVA

– pro děti ve věku 6-9 let
Vklad: 3 300 Kč

Informace a přihlášky: Lenka Popovská
tel. 601 601 855

e-mail: lenkapolachova@hotmail.com

10. 8. – 17. 8. 2024
TÁBOR RODIČŮ S DĚTMI IV
– táborová základna pronajata,

Informace a přihlášky: Petr Musil, tel. 731 558 566

ROZPIS TÁBOROVÉ SEZÓNY 2024

TJ SOKOL KOJETÍN oddíl stolního tenisu
Stolní tenis TJ Sokol Kojetín
bilanciuje na konci sezóny
 

V sezóně 2023/24 startovala v soutěžích tři družstva oddílu: 
Ačko v krajské soutěži 1, Béčko v Regionálním přeboru 1 
a Céčko v Regionálním přeboru 2.
Před sezónou jsme byli oslabeni odchodem nejlepšího hrá-
če Víta Dvořáka do divizního Holešova a tím, že několik 
dalších opor se chystalo na operaci, resp. rodinnou událost 
jako je porod.
Zejména A družstvo bylo jasně sestupové a zázrak se 
opravdu nekonal. Skončilo na posledním 12. místě s jed-
nou výhrou a 21 prohrami, sety 65:218 a 25 body. Za áčko 
hráli Vlastimil Ország, Vojtěch Konečný, Miroslav Bureš, 
Lukáš Prokeš, Jakub Odehnal a Tomáš Zítka. Po dvou le-
tech ve vyšší krajské soutěži padá do kraje 2.
B družstvo nastupovalo první polovinu soutěže v dosti kom-
binovaném složení. Výbornými výkony družstvo táhl zejmé-
na Vlastimil Orság, který snad zapomněl prohrávat, a poté 
co se v lednu zapojil operovaný Jiří Chrastina, se záchrana 
v prvním okrese podařila. Béčko skončilo na 9. místě z dva-

nácti týmů. S osmi výhrami a čtrnácti prohrami, skórem na 
sety 153:223 a 46 body. Mimo Vlastimila Orsága nastupo-
vali: Peter Dujava, Tomáš Zítka, Jiří Chrastina, Stanislava 
Včeláková, Martin Pištělák a Zdeněk Horák.
C družstvo na jaře táhla výkony zejména Stanislava Vče-
láková, a také se mu podařilo udržet druhou okresní třídu. 
Z dvanácti týmů skončilo na 10. místě s šesti výhrami, šes-
ti remízami, devíti prohrami a jednou kontumací soupeře, 
skórem 180:216 s 46 body. V týmu hráli Peter Dujava, Lu-
děk Vrtěl, Zdeněk Horák, Antonín Michálek, Miroslav Flori-
án.
Dne 6. dubna 2024 oddíl uspořádal za přispění města Ko-
jetína již 26. Memoriál Rudolfa Silnouška – neoficiální pře-
bor Kojetína ve stolním tenise. Po zápasech ve skupinách 
se v K.O. pavouku objevila očekávaná jména. Do semifi-
nále se překvapivě podíval Vrtěl po výhře s Orságem 3:2, 
Prokeš, který zdolal Dujavu 3:0, po velkém boji Zítka, který 
vyhrál s Včelákovou 3:2 a Chrastina po výhře s Floriánem 
3:0. V semifinále si poradili Prokeš s Vrtělem 3:0 a Zítka 
s Chrastinou 3:1. Ve finále nezvykle hladce Tomáš Zítka zdo-
lal Lukáše Prokeše 3:0. Třetí místo vybojoval Jiří Chrastina. 
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Statistika vítězů: 9x Jakub Odehnal, 5x Bohdan Malý, 3x Jiří 
Kilhof, 3x Vlastimil Orság, 2x Lukáš Prokeš, 1x Luděk Vrtěl, 
1x Jiří  Zuzaňák, 1x Vojtěch Konečný, 1x Tomáš  Zítka.
Skončila další sezóna, která se odehrála v moderní herně, 
kterou nám hostující týmy „záviděly“. Tradice stolního te-
nisu je bohatá. V historii se v Kojetíně hrál stolní tenis na 
vysoké úrovni a za přihlížení diváků zaplněné sokolovny. 
V současnosti má oddíl stolního tenisu dvacet členů, z toho 
do 18 let jen dva. Stolní tenis je spíše na okraji a talentů, kte-
ré by stolní tenis bavil, je poskrovnu. Jedním z nich je Ma-

nuel Acosta. Práci s mládeží se věnuje Alena Dufková, kte-
rá vede kroužky stolního tenisu organizované DDM Kojetín 
a na speciální ZŠ Sladovní. A právě poslední jmenovaný 
kroužek dosahuje úspěšné výsledky na celostátní soutěži 
speciálních škol. Dnes už je v Kojetíně široká nabídka spor-
tů i na vrcholové úrovni a zejména mládež má někdy těž-
kou volbu, který sport si vybrat. Stolní tenis je tradiční sport, 
pro všechny věkové kategorie je to ideální forma pohybu 
a sportovního vyžití.

Text: Tomáš Zítka, Jaroslav Bělka, fota: Sokol Kojetín

KANOISITKA KOJETÍN
Kojetínští kanoisté dokončili zimní 
přípravu na novou sezónu
 

Kojetínská kanoistika završila zimní přípravu jarním sou-
středěním v srbském Čurugu, kde od 11. března do 23. 
března sbírala na slepém rameni řeky Tisy cenné kilometry 
pro začínající sezónu 2024.
Ale pojďme si nejdříve shrnout, jak dopadla loňská sezóna. 
Kanoistika Kojetín v sezóně 2023 předčila svá očekávání 
a dosáhla vynikajících výsledků jak v národních soutěžích, 
tak i mezinárodních. Největším úspěchem loňské sezóny 
byla účast kojetínského kajakáře Ondřeje Hirsche na Mist-
rovství Světa juniorů v italském Auronzu, kde se umístil na 
krásném 4. místě, přičemž na titul Mistra Evropy mu chy-
běly necelé 2 vteřiny. Nejen pro Kojetín, ale i celou ČR byl 
významný i úspěch kojetínského Jirky Minaříka (Dukla Pra-
ha), který se stal čtvrtým nejrychlejším kanoistou světa.
Tím ale v loňském roce naše výsledky neskončily. Dalším 
mezinárodním závodem, ve kterém Kojetín reprezentoval 
ČR, byla mezinárodní regata v Bratislavě. I zde v repre-
zentačních dresech kojetínští závodníci předvedli svou 
sílu na vodě. Celkem za ČR startovali na tomto meziná-

rodním klání tři kojetínští závodníci, Ondra Hirsch, Robin 
Hirsch a Klára Zendulková. Robinu Hirschovi se podařilo 
obsadit krásné stříbrné umístění a Klára se svou parťačkou 
na deblkajaku vystoupila na bedně na třetí místo. Poslední 
významný mezinárodní závod proběhl v polské Poznani, 
závod Olympijských nadějí. Na tento závod se nominovali 
opět tři koječáci, Robin Hirsch, Klára Zendulková a Tomáš 
Kapoun. Všichni tři naši závodníci se opět umístili v první 
devítce všech závodníků, Tomáš Kapoun se dokonce stal 
vítězem na trati 200 m a odvezl si tak z Polska své zaslou-
žené zlato.
V neposlední řadě stojí za zmínku i vrchol sezóny na do-
mácí půdě, a to Mistrovství ČR, kde si Kojetín dovezl hned 
několik medailí a většina závodníků se probojovala do fi-
nálových jízd, tedy mezi prvních 9 nejlepších v republice. 
V součtu všech bodovaných závodů Českého poháru se 
pak Kanoistika Kojetín umístila na krásném 5. místě z cel-
kových 52 oddílů z celé ČR.
A právě tyto výsledky roku 2023 nás tlačily v rámci zimní 
přípravy, abychom i v letošním roce dosáhli na takové skvě-
lé úspěchy.
Celou zimní přípravu jsme věnovali posilování v naší lodě-



39

Kojetínský zpravodaj                                                                                                                    5/2024

TJ SOKOL KOVALOVICE
Vstup do jara se podařil
Takový vstup do sezóny si přeje každý tým. Remizovat na 
hřišti favorita, a pak doma vyhrát je ideální začátek. Sice 
poté následovaly dvě prohry, ale ty byly zapomenuty po 
překvapivé a zasloužené výhře na hřišti týmu z popředí ta-
bulky.
Sobota 23. března 2024 FK Hlubočky – Sokol Kovalovi-
ce, výsledek 3:3, poločas 2:2. 03´ 0:1 Jakub Ševeček, 15´ 
1:1 Miroslav Sekela, 26 2:1 Tomáš Režný, 36´ 2:2 Pavel 
Otáhal, 51´ 3:2 Michal Nguyen, 73´ 3:3 Matěj Řezáč.
Kovalovice: Vít Švec, Tomáš Kantor, Dominik Zavadil, Ja-
kub Ševeček, Matěj Řezáč, Daniel Židlík/82´ Daniel Lýsek, 
Pavel Otáhal, Marek Ohlídal, Ondřej Kejval, Tomáš Hroma-
da/76´ Jakub Krčmář. Trenér: Marek Ševeček.

Kovalovice vybojovaly zasloužený cenný bod na půdě favo-
rita. Domácí zaskočily brankou z prvního útoku. Ti se vzpa-
matovávali do 15. minuty a vyrovnali. Pak rozjeli útočnou 
hru korunovanou po několika šancích brankou. Kovalovi-
ce byly nebezpečné v brejcích, jeden zužitkovaly Pavlem 
Otáhalem v 36. minutě na 2:2. Druhá půle začala náporem 
Hluboček. Po situaci, kterou Kovalovice zhodnotily jako of-
sajdovou, domácí zvýšili v 51. minutě na 3:2. Kovalovice 
v brejku v 73. minutě rozložily domácí obranu a Matějem 
Řezáčem vyrovnaly. Víťa v brance předvedl několik perfekt-
ních zákroků a zabránil jistým brankám. Celkově na začá-
tek sezóny slibný kolektivní výkon týmu. 
Neděle 31. března 2024 Sokol Kovalovice – FK Slavo-
nín, výsledek 4:2, poločas 2:1. 06´1:0 Jakub Ševeček, 
11´ 2:0 Matěj Řezáč, 32´ 2:1 Adam Kenša, 51´ 2:2 Adam 
Kenša, 82´ 3:2 Filip Rybovič, 90´ 4:2 Filip Rybovič.

niční posilovně, plavali jsme v krytém bazéně, mohli jste 
nás vidět běhat v ulicích Kojetína i na okolních cyklostez-
kách a běžkaři nás zase mohli potkat na běžkařských tra-
tích, většinou v oblastech Rýmařova. Ale ani to nám ne-
stačilo, a tak jsme absolvovali nejdříve podzimní soustře-
dění na místě zvaném Nevěsta Jadranu, v krásném zálivu 
Boky kotorské v Černé Hoře. Napádlovali jsme na moři asi 
200 km, naběhali dalších 70 km a absolvovali jsme i ně-
kolik těžkých tréninků s bývalým mistrem světa v Kickbo-
xu. Společně s velkou únavou jsme si domů odvezli i velké 
zážitky a těšíme se na další soustředění v letošním roce. 
Po návratu naši vybraní svěřenci, kteří si zajistili své místo 
v české reprezentaci, odjeli na běžky do Itálie, kde zlepšo-
vali své výkony se špičkou české rychlostní kanoistiky. Ale 
ani ostatní kojetínští kanoisté o běžky nepřišli, absolvovali 
jsme v lednu a v únoru 2 běžkařská soustředění, a i přes 
slabé sněhové podmínky jsme vytěžili ze soustředění ma-
ximum. Závěr zimní přípravy pak patřil, jak jsem již zmínil 
v samotném úvodu, jarnímu soustředění v srbském Čurugu. 
Letošní soustředění jsme měli ve znamení krásného počasí 
a nadstandardních služeb našeho hostitele. I přes náročné 
tréninky s celkovým nájezdem okolo 300 km, otlačenými 
zadky, bolavými rameny a zády zbyla vždy energie na dob-
rou náladu, veselé zážitky, ale i školu a doplňkové tréninky 
jako byl běh a posilování. I toto soustředění jsme si užili 
a vytěžili jsme z něj maximum. Nyní již vstupujeme napl-
no do nové závodní sezóny, kde se budeme snažit vytěžit 
z naší zimní přípravy vše a první porovnání s velkou konku-
rencí poměříme o víkendu 19.–21. dubna 2024 v Račicích 
na I. nominačním závodě a Českém poháru. Držte nám 
pěsti a fanděte. Děkujeme.                       Dušan Chovanec
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Kovalovice: Vít Švec, Tomáš Kantor, Dominik Zavadil, Ja-
kub Ševeček, Matěj Řezáč, Tomáš Vojáček/77´ Daniel Žid-
lík, Pavel Otáhal/90´ Tomáš Hromada, Marek Ohlídal, Filip 
Rybovič, Jakub Palkovský/67´ Martin Šafránek, Dušan Žid-
lík/67´ Jakub Krčmář. Trenér: Marek Ševeček.
Domácí měli raketový nástup a v 11. minutě vedli 2:0, vy-
padalo to na snadný průběh. Soupeř měl šance, které ne-
proměnil. Domácí postupně přenechávali iniciativu soupe-
ři a po vyrovnávací brance v 51. minutě na 2:2 začínala 
přetahovaná o výhru. Hosté měli více šancí, ale byli málo 
efektivní v koncovce. Kovalovice závěr zvládly znamenitě 
a dotáhly utkání do vítězného konce. Spokojenost s výsled-
kem a třemi body, ale trochu se štěstím, které se přiklonilo 
k domácím.
Sobota 6.dubna 2024 SK Bělkovice/Lašťany – Sokol 
Kovalovice, výsledek 2:0, poločas 1:0. 44´ 1:0 Jaroslav 
Horčičák, 61´ 2:0 Filip Vlček.
Kovalovice: Vít Švec, Tomáš Kantor, Dominik Zavadil, Ja-
kub Ševeček, Tomáš Vojáček, Pavel Otáhal, Marek Ohlí-
dal, Jakub Palkovský/78´ Ondřej Kejval, Martin Šafránek, 
David Bibr/70´ Tomáš Hromada, Jakub Krčmář/70´ Tomáš 
Jarmer. Trenér: Marek Ševeček.
Po dvou úspěšných výsledcích přišla první porážka na hřišti 
hratelného soupeře. Kovalovicím chyběli čtyři hráči a bylo 
to znát. Na hřišti vázla souhra, a hlavně přesná střelba. 
Hra postrádala nápad, jiskru a moment překvapení. Pou-
ze tři šance a jedna nastřelená tyč bylo málo. Bělky jak je 
pojmenování domácích, naopak měly více šancí a využily 
dvě zaváhání v obraně hostí. Zejména branka v poslední 
minutě prvního poločasu byla pro domácí velkým povzbu-
zením. Další branka v 61. minutě už byla pro vývoj zápasu 
rozhodující. Hosté se nezmohli na nic. A domácí se radovali 
ze čtvrté výhry.
Neděle 14. dubna 2024 Sokol Kovalovice – SK Chválko-
vice, výsledek 1:4, poločas 0:2. 03´ 0:1 Gianpaolo Perotti, 
17´ 0:2 Petr Kobylík, 46´ 0:3 Tomáš Pospíšil, 72´ 1:3 Jakub 
Ševeček, 85´ 1:4 Tomáš Pospíšil.
Kovalovice: Vít Švec, Tomáš Kantor, Dominik Zavadil, Ja-
kub Ševeček, Tomáš Vojáček, Pavel Otáhal, Jakub Palkov-
ský, Martin Šafránek/83´ Tomáš Jarmer, Jakub Krčmář/85´ 
Ondřej Kejval, Matěj Řezáč/68´ Daniel Židlík, Filip Rybovič. 
Trenér: Marek Ševeček.
Domácí usnadnili dvěma góly na začátku poločasu, druhé-
mu týmu roli favorita, kdy hosté skórovali z prvních útoků. 
Kuba Krčmář šel sám na brankaře, ale zaváhal. Chválko-
vice s exreprezentantem Romanem Hubníkem na postu 
stopera hrály svou udržovací hru, která jim stačila na bez-
pečné vedení. I když jejich branky byly dost se štěstím. Do-
mácí se snažili o útoky, ale ke střelám se dostali až ve dru-

hém poločase. Po rozehrání volného kopu korigoval hlavou 
Jakub Ševeček na 1:3. Pak rozhodčí odpustil hostům pe-
naltovou situaci a stav 2:3 by utkání zdramatizoval. Naopak 
dalším šťastným gólem Chválkovice definitivně rozhodly 
utkání ve svůj prospěch. Další prohra znamená pozvolný 
sestup na 8. příčku tabulky.
Neděle 21. dubna 2024 Sokol Opatovice – Sokol Kova-
lovice, výsledek 2:6, poločas 0:2. 22´ 0:1 Pavel Otáhal, 
38´ 0:2 Filip Rybovič, 60´ 0:3 Tomáš Vojáček, 61´ 1:3 Ole-
xandr Masur, 63´ 1:4 Filip Rybovič, 65´ 2:4 Olexandr Masur, 
78´ 2:5 Filip Rybovič, 88´ 2:6 Filip Rybovič.
Kovalovice: Vít Švec, Tomáš Kantor, Dominik Zavadil, Ja-
kub Ševeček, Tomáš Vojáček, Pavel Otáhal/83´ Ondřej 
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Kejval, Jakub Palkovský/76´ David Bíbr, Martin Šafránek, 
Daniel Židlík/76´ Dušan Židlík, Matěj Řezáč/ 83´ Jakub Krč-
mář, Filip Rybovič. Trenér: Marek Ševeček.
Kdo se vydal v neděli brzy ráno na fotbal do Opatovic, udě-
lal dobře. Způsob, jakým deklasovali borci z Kovalovic tým 
z popředí tabulky, se hned tak nevidí. Do zápasu se vrh-
li od začátku a hned to byly gólové šance. Pavlík Otáhal 
neproměnil dvojitou tutovku, kdy šel sám na brankaře, ale 
chvíli na to už zasunul vedle brankaře míč do branky. Fi-
lip Rybovič trefil břevno. Domácí se utápěli v kombinacích 
a Kovalovice hrály jednoduše na branku. Martin Šafrá-
nek poslal pas na Filipa Ryboviče, který obešel brankaře 
a bylo to 2:0. V době od 60. do 65. minuty oba týmy daly 
po dvou gólech a stav byl 4:2 pro Kovalovice. Domácí se 
snažili vstřelit kontaktní gól, ale to jim výborně hrající soupeř 
nedovolil. Naopak výhru potvrdil dvěma góly Filip Rybovič, 
který dnes exceloval v útoku čtyřmi brankami. Celý tým hrál 
zodpovědně a zaslouží pochvalu. Na podzim jsme doma 
zbytečně po poločase 2:0 prohráli 2:4, tak se odveta poda-
řila. Ostatně i domácí fanoušci, kteří takovou porážku nepa-
matují, to sportovně ocenili. Po dvou prohraných utkáních 
je to překvapivé a zasloužené vítězství, které povzbudí do 
dalších zápasů.
V Kovalovicích dokončili pergolu před šatnami a také nový 
pult u grilovacího občerstvení. Pořád se něco vylepšuje.
Pro oživení vesnického života uspořádali tzv. staří páni 
v sobotu 20. dubna 2024 tradiční velikonoční turnaj v kužel-
kách. Hraje se na letité dráze u bývalé zámecké sýpky, kde 
se kuželky staví ručně. Každý má tři hody do plných a tři na 
dorážku a to šestkrát. Je to zábava skoro na celý den včet-
ně posezení s občerstvením ve vedlejším zámečku. Letos 
z šesti žen byla 1. Květoslava Procházková, 2. Marie Vrbo-

vá a 3. Emílie Ošťádalová. Mužů se zúčastnilo osmnáct. Ví-
tězem se stal Jindřich Vojáček, na 2. místě skončil Jindřich 
Vojáček senior a na 3. místě Radim Večerka 

Jaroslav Bělka

ČESKÝ SVAZ CHOVATELŮ – ZO KOJETÍN
Květná neděle
Na Květnou neděli, která letos připadla na 24. března se 
věřící z farnosti Kojetín a okolí sešli v kostele Nanebevzetí 
Panny Marie, aby společně slavili mši svatou, kterou zahájili 
Svatý týden. Ve Svatém týdnu vrcholí postní doba a záro-
veň v rámci třídenní je prožíván základní článek křesťanské 
víry Kristus zemřel, ale vstal zmrtvých. 
Květná neděle zvaná také Palmová neděle je křesťanský 
pohyblivý svátek, který připadá na neděli před Velikonoce-
mi. Svátek připomíná Ježíšův triumfální vjezd na oslíkovi 
do Jeruzaléma, tak jak ho zaznamenala evangelia. Osel, 
na kterém Ježíš seděl, je biblické zvíře, které symbolizuje 
pokoru, ale take vytrvalost.
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Právě tuto událost chtěl P. Pavel Ryšavý, kojetínský farář, 
vyzdvihnout, a proto oslovil naši základní organizaci ČSCH 
z. s., Kojetín, zda by nemohl být zapůjčen oslík Míša. Rádi 
jsme vyhověli, aby i oslík mohl figurovat v liturgickém průvo-
du připomínající slavnou událost Ježíšova vstupu do Jeru-
salema. Po žehnání jívových ratolestí na kostelní zahradě 
se kněz posadil na oslíka Míšu, který ho donesl na hřbetě 
před hlavní dveře kostela. Oslíka Míšu vedl jednatel Jiří Pe-

tružela společně s mladou chovatelkou Vendulou Smolíko-
vou. Oslík Míša se tak stal jakýmsi zvířecím hrdinou této 
neděle. Jsme rádi, že jsme jako chovatelská organizace, 
mohli posloužit a konkrétně ukázat spolupráci s kojetín-
ským farním společenstvím.

P. Pavel Ryšavý, kojetínský farář, 
Jiří Petružela, jednatel ZO Kojetín



43

Kojetínský zpravodaj                                                                                                                    5/2024

VZPOMÍNKY

BLAHOPŘÁNÍ
Kousek nebe, slunce celé, chtěla bych Ti, mámo, dát. Vše nejlepší přicházím Ti s láskou přát.
Pevné zdraví, bez bolístek, na srdíčku ani stín, život Tvůj, ať krásně kvete jako záhon kopretin.

Dne 9. května 2024 oslaví významné životní jubileum 90 let

paní Helenka Kolofíková
Do dalších let přeje hodně zdraví, životního elánu a radosti dcera Lenka.

Dne 24. dubna 2024 oslavili diamantovou svatbu – 60 let společného života

manželé Františka a Jan Matouškovi z Křenovic

Hodně zdraví, štěstí, lásky a osobní pohody do dalších společně prožitých let
přejí děti s rodinami.

Dne 16. dubna 2024 uplynulo již deset let, kdy nás navždy opustila
naše milovaná maminka, babička a prababička

paní Františka Krybusová

Touto cestou bychom chtěli vzpomenout její památky a vy všichni, kteří jste ji znali a měli rádi,
vzpomeňte spolu s námi. Syn Miloš s rodinou.

Už jen kytičky květů na hrob Ti můžeme dát, zapálit svíci a tiše vzpomínat.

Dne 3. května 2024 vzpomeneme 14. smutné výročí úmrtí manžela, tatínka a dědečka

pana Vladimíra Svízely

Stále vzpomíná manželka a syn s rodinou.

Kdo byl milován, nebude nikdy zapomenut… Chybíš nám.. 

Dne 22. května 2024 uplyne už šest let, kdy nás navždy opustil náš milovaný tatínek,
dědeček, pradědeček a strýc 

pan Václav Cibulka
S láskou a úctou stále vzpomínají a nikdy nezapomenou dcera Zdena Peterková, 

vnuk Milan Peterka s manželkou Petrou, vnuk Václav Peterka,
pravnučky Anička, Eliška a Barborka, rodina Cibulkova a Kurfürstova.

Dne 15. května 2024 to bude 29 let, co zemřel

pan Karel Večerka

a 25. srpna 2024 by se dožil 81 let.

Vzpomíná sestra Zdeňka s rodinou.
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Zadní rybník je významným přírodním prvkem v polní 
krajině na západ od Kojetína. 

Pár kachen zrzohlávek rudozobých z Chropyňského 
rybníka.

Pářící se hlemýždi. Saharský prach zastínil v dubnu třikrát na naši oblohu, 
a mnohdy to vypadalo jako zatmění.

Sídliště Sever při pohledu od západu.

Jiří Šírek


